
Петък
30 юли 2010, брой 143 (4954)

цена 1.50 леваUSD/BGN: 1.49654   

-0.59% 
Българска народна банка

EUR/USD: 1.30690  

     +0.59% 
Българска народна банка

Sofix: 365.49

    +0.78% 
 Българска фондова борса

BG40: 103.47 

-0.47% 
  Българска фондова борса

Приходната агенция 
предлага да се забранят 
кешовите разплащания над 
5000 лв.

Новини ▶ 8 
НАП иска достъп  
до кредитните  
досиета на фирмите

Редакционна ▶ 2
Втори опит за борба 
с корупцията

Премиерът „помоли” 
антикорупционната 
комисия да обсъди днес 
доклада за конфликт на 
интереси на Доган

Компании ▶ 10-11
Близо 50 млн. лв.  
достигнаха 
покритите с 
банков кредит 
облигационни 
емисии 
Последната компания, коя-
то се включи в новата мод-
на тенденция, е „Кристера” 
АД, която е в портфейла на 
публичното „Агрия Груп 
холдинг” АД

Клуб предприемач 
▶ 18-22
Емблематичните 
фирми на Русе 
издържаха 
кризата

Индустриалният 
парк в града остава 
привлекателен за 
чуждите инвеститори

Новини  ▶ 6-7

Започва процедурата за 
магистрала от София  
до Калотина

Детски игри
за много пари

Детският туризъм формира между 15 и 20% от потока на 
чуждестранните туристи, които идват в България, и около 10% 

само от дела на българските туристи. Въпреки това той
остава без ясни правила   ▶ 4-5
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Печеливш
катсуми ихара

Губещ
антонио Перез

 
Финансовият директор на японския производител на 
електроника Sony Corp. Катсуми Ихара е доволен, след 
като печалбата на компанията е скочила до 25.7 млрд. 
JPY от 37.1 млрд. JPY загуба година по-рано. Това е 170% 
ръст за една година. Sony Corp. отчете голямо търсе-
не на игралната конзола PlayStation 3 и на телевизори-
те Sony. 

Финансовите резултати на американския гигант 
Eastman Kodak Co, управляван от Антонио Перез, за 
второто тримесечие не оправдаха очакванията. 
Приходите на Kodak отбелязват 11% спад спрямо година 
по-рано и достигат 1.57 млрд. USD. Разочароващи са 
приходите от двете основни бизнес подразделения на 
Kodak - дигитална фотография и печат.

Четвъртък
29 юли 2010, брой 142 (4953)

цена 1.50 лева

Моника Панайотова, председател на парла-
ментарната комисия по европейските въпроси 
и контрол върху европейските фондове  пред 
в. „Пари”

USD/BGN: 1.50541  

+0.32%
Българска народна банка

EUR/USD: 1.29920  

     -0.31%
Българска народна банка

Sofix: 362.65 

    +1.06%
Българска фондова борса

Новини ▶ 6Интервю ▶ 15 
Заслужаваме шестица за 
подобреното усвояване на 
европарите

BG40: 103.96 

+0.95%
  Българска фондова борса

Компании▶ 8

Не е ясно какво е останало 
от „Кремиковци”

Компании ▶ 9

Американският посланик 
подкрепи проект и на AES

Ден след обявлението 
за продажба 
на комбината 
украинците от 
„Ворскла Стийл 
България” съобщиха 
за куп злоупотреби

Американската 
компания AES 
има плановe  да 
построи в България 
най-големия 
соларен парк в 
Европа

Български находища 
може да намалят цената 
на газа с 5-10%

Новини▶ 6

Аптеките без естествена 
светлина остават
Още една година 
гратисен период 
и смекчаване на 
изискванията за 
естествена светлина в 
обектите са договорили 
собствениците на аптеки 

Опасните дългОве

Общите задължения на държавата и на частните компании в България достигнаха 
37 млрд. лв. Това нарежда страната на първо място в ЕС по задлъжнялост и 

заплашва икономиката от серийни фалити ▶ 4-5

Мнения

Не мога да разбера само 
едно - при положение, 
че държавата фиксира 
цените за изкупуване 
на енергията от солар-
ните панели, после кое 
ще компенсира тази 
по-висока изкупна цена? 
Тези “зелени” инвести-
ции ще ни закопаят при 
така устроеното зако-
нодателство, което им 
гарантира преференци-
ални цени, а после всички 
потребители на елек-
тричество ще гледаме 
умно сметката за тока 
със солидна надбавка за 
зелена енергия, която да 
гарантира успешните 
инвестиции на фирмите.

 dimpeh

▶

pari.bg Топ 3

1 Фалитите на фир-
ми са нараснали 
три пъти. Най-за-
сегнатите секто-

ри са строителството, 
селското стопанство и 
транспортните услуги.

2 Купувачи “изпус-
кат” харесвани 
имоти. Криза-
та е изравнила 

наемите в центъра и 
“Младост” и е довела до 
отлив на наематели от 
централните квартали 
на София. 

3 Американска 
компания иска да 
строи соларен 
парк у нас за 400 

млн. USD. AES от година 
говори с правителство-
то за промяна в законо-
дателството, но още 
няма отговор.  

Втори опит за борба с корупцията
Премиерът “помоли” за 
извънредно заседание на 
антикорупционната комисия 

Липса на кворум провали заседание-
то на комисията за борба с корупци-
ята в парламента, на което трябваше 
да се гласува докладът за конфликт 
на интереси на Ахмед Доган като 
консултант на хидровъзел “Цанков 
камък” и документът да бъде преда-
ден на ВАС. 

Тънки номера
От петима членове на парламен-
тарната комисия двама не дойдоха 
- Бойко Великов от БСП и Николай 
Коцев от ГЕРБ. Първият бил в бол-
нични, а вторият се оправдал с лични 
причини. След това Камен Костади-
нов от ДПС напусна заседанието. 
Мотивите му - отсъствието на двама 
колеги и късно получаване на докла-
да по казуса с Ахмед Доган. Другите 
двама, присъствали на заседанието 
- Димо Гяуров от Синята коалиция 
и Валентин Иванов от “Атака”, не 

са подкрепили предложението. След 
напускането на недоволния Костади-
нов заседанието беше закрито заради 
липса на кворум. На вчерашното 
заседание обаче трябваше да се об-
съжда и дали да се открие преписка 
за проверка за конфликт на интереси 
във връзка със Закона за земедел-
ските земи на депутатите Десислава 
Танева, Стоян Гюзелев и Димитър 
Аврамов - и тримата от ГЕРБ. 

Политически договорки
“Това, което днес се случи, не е слу-
чайно. Вие си направете изводите 
дали някой се опитва да предпази 

господин Доган от Върховния ад-
министративен съд, или пък това е 
резултат от конкретни политически 
договорки”, каза Димо Гяуров. Той 
обясни, че докладът за конфликт на 
интереси на Ахмед Доган е изпратен 
на депутатите в 9 сутринта и е нор-
мална практика такива документи да 
се дават в деня на заседанието, за да 
не изтича информация. Гяуров каза, 
че по Закона за конфликт на интереси 
ВАС може да глоби Ахмед Доган с 
1000 до 3000 лв. или да конфискува 
получения хонорар от 1 955 830 лв.
“Аз лично намирам хляб за про-
куратурата. Освен за конфликт на 
интереси бихме могли да говорим 
и за пране на пари и за търговия с 
влияние”, обясни председателят на 
антикорупционната комисия. 

Пари и интелектуални  
способности
Той коментира и договорите, които е 
подписал лидерът на ДПС с Инсти-
тута по строителство и минно дело, 
така: “Договорите са в един много 
смешен вид и са много правно 

нескопосани, което ме навежда на 
мисълта, че те са съставени по-ско-
ро, за да прикрият едно друго отно-
шение, каквото е предоставянето на 
едни парични средства поради друга 
причина. Още повече че аз смятам, 
че г-н Доган при всичките му инте-
лектуални способности не би могъл 
да извърши тази работа, която му се 
възлага с договорите.” 

По думите на депутата от Синята 
коалиция той и колегата му от “Ата-
ка” формално са имали основание 
да гласуват доклада, защото при 
кворум от трима души гласовете 
им осигуряват 50% плюс 1 гласа. 
Те обаче не са го направили, за 
да не бъдат обвинени, че вземат 
политическо решение. Няколко 
часа по-късно обаче премиерът 
Бойко Борисов “помоли” антико-
рупционната комисия да заседава 
днес. Членовете й ще се съберат 
на заседание от 10.30 ч, когато е 
почивката на пленарното заседа-
ние. “Ще обсъждаме само доклада 
за конфликт на интереси на Ахмед 
Доган”, каза Димо Гяуров. 

Молба
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По-бързата полиция

цитат

Поправката в Закона за нарко-
тичните вещества е петно върху 
мен. Трудно ми е да говоря, но 

съм длъжна да поискам извинение от 
всички български граждани

Число на деня

67
 млн. EUR най-малко още трябва да плати България за 

строителството на чакащия инвеститор проект АЕЦ 
“Белене”, каза зам.-министърът на икономиката Марий 
Косев

▶

 цецка цачева, председател на парламента

Неизвестният извършител Симеон Дянков
Плува ли корабче

Как се политизира 
полицейска акция
Цветанов отново 
обяви, че обърканата 
акция в Кърджали е в 
рамките на закона

Ден след като сам забърка 
ДПС в скандала с обър-
каната акция на ГДБОП 
в Кърджали, вътрешният 
министър Цветан Цветанов 
призова да не се политизира 
полицейската акция. “Виж-
дам и днес последствията 
от говоренето. Не бих искал 
да влизам в подобна поле-
мика”, каза Цветанов. При 
изслушването си в парла-
мента ден по-рано вътреш-
ният министър наблегна на 
факта, че синът в битото се-
мейство е в ръководството 
на областната организация 
на ДПС и според него това 
била причината за засиле-
ното политическо говорене 
по случая. Тогава Цвета-
нов обясни, че депутатът 
от Движението за права и 
свободи Ремзи Осман му се 
е обадил и е искал среща с 
него. Министърът дори се 

Министерството 
на финансите 
реагира със съоб-
щение, че няма да 
коментира

Прокуратурата повдигна 
обвинение срещу неизвес-
тен извършител за изнася-
не на класифицирана ин-
формация, представляваща 
държавна тайна, съобщи 
БТА. Разследването е по 
сигнал на БСП за огласен 
от министъра на финан-
сите Симеон Дянков до-
кумент, подписан между 
Българската народна банка 
и предишното правител-
ство.

държавни тайни
Става дума за изнесената 
от Дянков през октомври 
2009 г. класифицирана ин-
формация, че част от пари-
те във фискалния резерв са 
били вложени в търговски 
банки. За това са се спора-
зумели тогавашният фи-
нансов министър Пламен 
Орешарски и управителят 
на Българската народна 
банка Иван Искров. 

Постановлението за об-
разуване на досъдебното 
производство е подписано 
в сряда. Делото, което за-
сега не е конкретно срещу 
Дянков, е по чл. 359,  ал. 
1 от НК. Парадоксално-
то в случая е, че хем из-
вършителят е неизвестен, 
хем обвинението е срещу 
Дянков. 

оправдания
Въпреки че не става дума 
за финансовия министър 
Симеон Дянков, от ведом-
ството, което той ръково-
ди, официално изпратиха 
съобщение до медиите, в 
което се посочва, че няма 
да коментират казуса.

По закон неизвестния 
извършител Дянков го за-
плашва 2 години затвор 
или пробация, тъй като 
заради непредпазливост е 
била разкрита информа-
ция, представляваща дър-
жавна тайна.

Братя
След като в края на ми-
налата година Дянков съ-
общи за споразумението 
между МФ и БНБ, от БСП 

се заканиха, че ще го дадат 
на прокурор. 

Когато преди две сед-
мици на бившия премиер 
Сергей Станишев беше 
повдигнато обвинение за 
неправилно боравене с 
класифицирана информа-
ция, той съобщи, че по 
сигнала срещу Дянков 
дълго време не е било ра-
ботено. 

След тези коментари про-
куратурата се активизира и 
съобщи, че е направена 
проверка по сигнала на 
Коалиция за България и 
резултатите от нея са да-
дени на прокурор.

Това е третото широ-
ко известно обвинение за 
разкриване на класифи-
цирана информация. След 
Станишев и Дянков беше 
обвинена и бившата го-
ворителка на ДАНС Зоя 
Димитрова. Преди дни 
срещу нея беше образува-
но досъдебно производ-
ство, че е изнесла секрет-
ни документи от ДАНС, 
информацията от които е 
била публикувана във в. 
“Галерия”.

Биляна Вачева

В коридорите

кметът на Сливен Йордан Лечков се разхождаше вчера из коридорите на Минис-
терския съвет. Срещу Лечков има няколко обвинения за злоупотреба със служеб-
но положение, харчене на бюджетни пари, търговия с влияние и др. Миналата 
седмица вътрешният министър цветан цветанов определи критиките към 
него като “неоснователни” и каза, че правителството “внимателно следи” про-
цеса срещу Лечков, който бил “към отшумяване”   сниМКи МАринА АнгЕловА

▶

неизвестният извършител е заплашван от 2 години затвор или пробация▶

привеждаш в експлоатация и 
да генерираш финансов ре-
сурс, естествено че трябва да 
е престъпление”. Поне към 
момента обаче това не е кри-
минализирано. Въпросните 
жени също трябва да бъдат 
разпитани, обясни вътреш-
ният министър и добави, че 
една от тях “е локализирана 
и намерена на територията 
на Свиленград”.

В рамките на закона
Вътрешният министър про-
дължи да настоява, че при 
акцията в Кърджали всичко 
е било законно. В момента 
тече разследване и след 
това компетентните органи 
ще се произнесат. “От тези, 
които са виновни, вина-
ги ще търсим съответната 
отговорност. Но докато не 
бъде доказана вината на 
служителите от МВР, аз ес-
тествено като министър на 
тази институция ще трябва 
да защитавам професио-
налните действия”, добави 
Цветанов. 

Филипа радионова

цветан цветанов,
министър на вътрешните работи

Виждам 
и днес по-

следствията от 
говоренето. Не 
бих искал да 
влизам в подобна 
полемика

срещнал с депутат от ДПС, 
но не уточни кой е той. 

Проститутката е 
локализирана 
Цветан Цветанов обясни, че 
до момента свидетелските 
показания не се разминават 
с официалната информа-
ция. При обясненията пред 
парламента той посочи, че 
синът в битото семейство 
Мустафови - Кадир, е по-
ръчвал проститутки. На 
въпрос дали викането на 
проститутки е престъпление 
Цветанов отговори: “Когато 
използваш подобен начин и 
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Във вторник 13-годиш-
ният Асен заминава за 
десетдневен детски лагер 
в Слънчев бряг. Миналата 
година той пак бе на по-
добен лагер, но в Китен и 
дори празнува рождения 
си ден там. И Асен остана 
доволен, и майка му също. 
Затова тази година тя пак 
ще задели 350 лв. за ва-
канцията му.

Докато Асен чака втор-
ник, негови връстници 
се учат да карат сърф в 
Лозенец, група ученици 
от Русия са на пикник в 
района на Камчия, а други 
заминават за лятна езико-
ва ваканция в Англия. За 
децата това е ваканция и 
забавление. За родители-
те организираните лагери 
също са добър вариант 
за лятото и алтернатива 
на почивката при баба и 
дядо, защото ще има кой 
да се грижи за децата им, 
а и те ще могат да научат 
и видят нещо полезно. За 
туроператорите и хотели-
ерите детските почивки 
осигуряват добри приходи 
и при това те са ниша, коя-
то не е напълно развита.

извън закона
Децата, които почиват на 
детски лагери в страна-
та, са хиляди. Официал-
на статистика за броя им 
обаче липсва. Парадоксът 
е още по-голям, защото 
детският туризъм дори не 
е отбелязан като вид в се-
гашния Закон за туризма 
и регламентацията му е 
свързана с осмата форма 
на туризъм в България 
- „други”. Това обаче не 
означава, че не съществу-
ва, а само, че никой не му 
обръща внимание. 

„Ситуацията в момента 
е хаос. Няма ясни правила 
и държавна политика”, 
коментират туроператори 
от Асоциацията за детски 
и младежки туризъм. Това 
оказва влияние и върху 
качеството на услугите 
и затова сега основната 
им битка е да включат по 

адекватен начин детския 
туризъм в новия Закон за 
туризма.  

„В момента няма оп-
ределение за това какво 
е детски лагер или мла-
дежки център. За детски 
туризъм в повечето случаи 
се използват стари по-
чивни станции, бунгала и 
пригодени хотелски бази”, 
коментира за в. „Пари” Га-
лин Георгиев, генерален 
мениджър на туристиче-
ска агенция „Солвекс”. 
Липсата на ясна катего-
ризация и фактът, че често 
се използват стари и амор-
тизирани бази, създават и 
негативен имидж на този 
вид туризъм сред роди-
телите, коментира за в. 
„Пари” и Венета Михай-
лова, управител на „Неда 
Травел Груп”. 

Туризъм за малки,  
но в големи размери
Големите туроператори, 
които се занимават с ор-
ганизирането на детски 
лагери, ваканции и екс-
курзии, казват, че този 
вид туристически бизнес 
обаче не е за подценяване. 
Първо, защото е целого-
дишен, и, второ, защото 
родителите са склонни 
да изпращат децата си 
на почивка, ако за тях ще 
се грижат добри възпи-
татели. 

 „Детският туризъм фор-
мира между 15 и 20% от 
потока на чуждестранни-
те туристи, които идват 
в България, и около 10% 
само от дела на българ-
ските туристи”, коменти-
ра за в. „Пари” Любомир 
Панковски, изпълнителен 

Детският туризъм в България е между 10 и 20% от целия бранш, 
но все още не е ясно регламентиран

Организация
Учителите като 
туроператори

 Българчетата 
ходят на лагери и 
екскурзии основно през 
ваканциите. В повечето 
случаи тяхната 
почивка се организира 
от самите учители. 
Според туроператорите 
понякога това 
създава възможности 
за получаване на 
лични облаги, а и 
отговорността за 
децата се размива. 
Затова те настояват 
организирането 
на детския отдих 

▶

да бъде по-добре 
регламентирано и да има 
по-добра координация 
между Закона за 
туризма и наредба 2 
на министерството 
на образованието, 
която е свързана с 
организирането на 
детски и ученически 
отдих.

Как всъщност се органи-
зира ваканцията на уче-
ниците от училищата? 
В началото на учебната 
година на педагогически 
съвет се изготвя план за 
спортната и туристи-
ческата дейност в учи-
лището. ако има идея 
за лагер или отдих, тя 
трябва да получи одобре-

▶

ние от директора и от 
местния инспекторат. 
Когато се тръгва на екс-
курзия, „зелено училище”, 
лагер или екскурзия, роди-
телите подписват декла-
рация, че пускат деца-
та си. Учителите обаче 
получават хонорар от 10-
20 лв. от туроператори-
те, които организират 
екскурзията, и не запла-
щат пакетната цена. 
Според възпитателите в 
цялата схема няма нищо 
незаконно и нередно. Те 
обаче не отричат, че има 
възможност туристи-
ческата компания да ги 
подкупи, за да бъде избра-
на като организатор на 
лагера.

директор на „Алма Тур”. 
„Детските туристи са мо-
же би между 10 и 15% 
от общия брой българи и 
чужденци, които почиват 
в страната”, казва и Галин 
Георгиев. 

Като основа за преценка 
на тези цифри може да ни 
служат данните от 2009 г., 
според които международ-
ният туризъм в България 
осигурява приходи от бли-
зо 3 млрд. EUR, а страната 
ни е била посетена от бли-
зо 8 млн. души. 

Дорогие друзья
В България има традиции 
за провеждането на детски 
туризъм, като най-големи-
ят контингент от детски 
туристи са тези от ОНД. 
„Най-много деца в Бълга-
рия идват от Русия, Украй-
на, Беларус, Прибалтика и 
Казахстан”, категоричен 
е Панковски. „Тази годи-
на туристите от ОНД ще 
бъдат поне с 30% повече. 
Приходите от тях също ще 
са с около 20-25% ръст, 
тъй като цените почти не 
бяха променяни на годиш-
на база”, казва Георгиев. 
Според него тази година 
има раздвижване заради 
отложеното търсене по-
край кризата и проблеми-
те със свинския грип от 
миналата година.

За интереса на руского-
ворещите туристи поло-
жително влияние оказва 
не само традицията, но 
и фактът, че децата от 
тези държави имат право 
на безплатни визи, което 
пък е основен проблем за 
родителите им. 

У нас идват и деца от 
Полша, Сърбия, Македо-
ния и малко от Герма-
ния и Чехия. Лагерите за 
чужденци се провеждат 
основно през лятото и с 
много малки изключения 
и през зимата. 

Климат, храна 
и средно високи цени
Причините чужденците 
да изпращят децата си в 

Дарина Черкезова
dcherkezova@pari.bg

България през лятото са 
добрият климат и храна, 
казват туроператорите. 
Цените са относително 
предимство, тъй като ва-
рират в зависимост от 
транспортните разходи до 
България. По отношение 
на цените България попа-
да по-скоро в средния це-
нови сегмент, коментира 
Панковски. Основните ни 
конкуренти, както и при 
„туризма за възрастни”, 
са Турция, Хърватия, Гър-
ция, Испания и др.

Обикновено детските 
лагери са с продължител-
ност от 7, 10 или 14 дни. 
Цените им са между 350 
и 400 лв. за седмица. В 
тях са включени не само 
нощувките, но и храната, 
и допълнителните занима-
ния за децата.
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Тази година 
туристите 

от ОНД ще бъдат 
поне с 30% повече. 
Приходите от тях 
също ще са с около 
20-25% ръст, тъй 
като цените почти 
не бяха променяни 
на годишна база

Галин Георгиев,
генерален мениджър на 
туристическа агенция „Солвекс”

Лагерите вече не са това, което бяха
Разнообразието от 
занимания за децата 
през ваканциите е 
голямо - уиндсърф, 
каяк, пещери, 
„Сървайвър” игри, 
езикови курсове

Ако сте били на пи-
онерски лагер, заб-

равете спомените 
си. Това, което се 
предлага днес 
като „лагер за 
деца”, няма ни-
що общо. Раз-
нообразието от 
туристически 

продукти за де-
цата в ученическа 

възраст е огромно. 
През лятото те могат 

да отидат на едносед-
мичен палатков лагер 

и да се научат да карат 
сърф или каяк, да се пуснат 

в тематични приключения в 

пещери или въжени паркове, 
да се състезават в детски 
„Сървайвър” и т.н. Има ва-
риант не само да опознаят 
България, но и да прекарат 
известно време в чужбина, 
за да учат чужд език. През 
зимата пък офертите акцен-
тират на възможностите за 
ски или сноуборд.

Програмата  
е най-важна
Целта на детските лагери е 
не само да облекчи родите-
лите от грижите за тях по 
време на ваканциите, но и 
да ги научи на нещо ново и 
полезно, докато се забавля-
ват. Обикновено са вклю-
чени занимания, които да 
развиват творческите или 
спортните им способности. 
„Основният акцент в дет-
ските ваканции трябва да е 
програмата”, казва Венета 
Михайлова, управител на 
„Неда Травел Груп”.

„Ние организираме па-

латкови лагери, обучения 
по сърф и ски и сноуборд 
през зимата. Целта ни е да 
научим децата да са по-са-
мостоятелни и да развием 
спортния им дух”, разказа 
за в. „Пари” Андрей Ба-
левски-Анди, съдружник 
в „Охо Тим”. Компанията 
е една от малкото, които са 
специализирани в сферата 
на детския туризъм. Оттам 
казват, че преди десетина 
години са имали по 1-2 
смени през летния сезон, 
докато сега броят им вече 
достига минимум 7-8. 

По време на детските ла-
гери се предлага и храна, 
която е подходяща за съот-
ветната възраст. Някои от 
лагерите са с оздравителна 
насоченост и при тях за 
децата се предлагат и спе-
циализирани програми.

Конкуренцията 
между офертите
Към момента основният 

канал за организиране на 
детски лагери е училището. 
Туроператорите се обръ-
щат с оферти към възпита-
телите, а те от своя страна 
помагат за организирането 
на децата. В държавни-
те училища търсенето на 
възможности за детски от-
дих тази година обаче се е 
свило заради кризата, раз-
казват учители. В същото 
време в частните училища 
интересът е сравнително 
стабилен. Индивидуалните 
заявки в повечето случаи 
са свързани с препоръка 
на доволни клиенти. Слабо 
увеличение има и на резер-
вациите след проучване на 
офертите в интернет.

Фирмите, които са спе-
циализирани в предлага-
нето на оферти за детски 
туризъм, са сравнително 
малко и повечето комби-
нират тази дейност с орга-
низацията на почивки и за 
възрастни.

Има 50% спад

Тази година определено 
има спад в интереса за дни-
те в началото и в края на 
сезона може би с около 
50%. През юли и началото 
на август обаче има добри 
резултати и имаме добра 
заетост. През зимата спадът 
в интереса към детските 
лагери бе дори с над 50%. 

Ние не променихме цени-
те си от миналата година. 
Ако туристическият бизнес 
не изпитваше затруднения 
заради спада в записвани-
ята, може би щяхме да си 
позволим да ги увеличим 
поне с 10-15%.

Андрей Балевски-Анди,
съдружник в „Охо Тим”

Какво казва бизнесът

Обърнахме се към 
българския пазар
Организираните детски по-
чивки си остават популяр-
ни в Русия и Украйна, но 
тази година целенасочено 
се обърнахме към българ-
ския пазар. Имаме добри 
резултати за оздравител-
ния лагер „Бригантина” в 
кк „Албена” и от Центъра 
за творческо обучение в 
софийското с. Лозен. Бъл-

гарчетата, които ще почи-
ват на лагери чрез нашата 
агенция, са над 800, т.е. три 
пъти повече в сравнение с 
миналата година. Освен то-
ва ще посрещнем и около 
2500-3000 деца от чужби-
на, което е ръст от 10-15% 
на годишна база. 

венета Михайлова,
управител на „неда Травел Груп”

�������лв. е средната цена наедноседмичен детски лагер

�����%
е делът на детския

туризъм в България
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Агенция “Пътна инфра-
структура” започва работа 
по подготовката на проце-
дурите за строителството 
на магистрален път от Со-
фия до Калотина. Това обя-
ви председателят на УС на 
агенцията Божидар Йотов. 
Началото на дейностите 
е поставено със заповед 
на министър-председателя 
Бойко Борисов за създаване 
на работна група по този 
проект. Проектът ще бъде 
финансиран със средства 
от Оперативна програма 
“Транспорт”. Божидар Йо-
тов не пожела да каже кои 
от включените в програ-
мата обекти ще отпаднат, 
за да се пренасочат сред-
ства към строителство на 
магистрала от София до 
Калотина.

Проектът
“Изграждането на трасе-
то се предвижда да бъде 
направено на три етапа”, 
обясни главният архитект 
на София Петър Диков. По 
думите му разделението е 
направено, защото трасета-
та са с различна готовност 
за изпълнение.

Първата фаза предвижда 
изграждането на трасето от 
Калотина до София с обща 
дължина на лота 49 км. 
Следващият етап предвиж-
да строителството на част 
от автомагистрала “Люлин” 
до Северната скоростна 
тангента на Околовръст-
ния път с дължина 16.5 км. 
И в третата фаза трябва да 
се построи пътна отсечка, 
дълга 9.5 км. Тя трябва да 
свързва магистралите “Хе-

мус” и “София - Калотина”. 
Срокът, в който трябва да 
бъде завършен целият про-
ект, е септември 2014 г.

Бързо строителство
Има вече готов технически 
проект за строителството 
на участъка от магистра-
ла “Люлин” до р. Какач, 
който е част от втората 
фаза на проекта. Приет е 
устройствен план, който 
позволява провеждането на 
отчуждителни процедури 
и обществена поръчка за 
избор на изпълнител. “Из-
граждането на тази отсечка, 
която е с дължина 5.6 км, е 
най-необходимо и спешно”, 
коментира още Доков. Спо-
ред него той трябва да бъде 
завършен до 2012 г.

Николета Цветкова

Изграждането на новия аутобан 
трябва да приключи 
до септември 2014 г.

С парите от фонда ще 
се изграждат различ-
ни инфраструктурни 
проекти чрез публич-
но-частни партньор-
ства

Два фонда за градско раз-
витие ще бъдат обосо-
бени в страната. Това е 
резултат от подписаното 
финансово споразумение 
между България и Евро-
пейската инвестиционна 
банка (ЕИБ) за създаване-
то на Холдингов фонд по 
Съвместната европейска 
инициатива за устойчиви 
инвестиции в градските 
райони (JESSICA). 

Единият от фондовете ще 
отговаря за развитието на 
София, а другият - за шест 
големи града в страната - 
Пловдив, Стара Загора, Бур-
гас, Русе, Варна и Плевен. 
Споразумението за финан-
сирането по Холдинговия 
фонд беше подписано от 

министъра на регионалното 
развитие и благоустрой-
ството Росен Плевнелиев 
и вицепрезидента на ЕИБ 
Матиас Колац-Аанен.

Капитал 
Холдинговият фонд ще 
разполага с 33 млн. EUR. 
Средствата ще бъдат раз-
пределени в двата фонда за 
градско развитие, като сто-
лицата ще получи 26 млн. 
лв., а за останалите градо-
ве ще бъдат отделени 39 
млн. лв. Контролът върху 
дейността на Холдинговия 
фонд ще се осъществява 
от инвестиционен съвет, 
назначен от министъра на 
регионалното развитие и 
благоустройството.

Публично-частни 
партньорства
“Днешното споразумение 
ще отвори вратите пилот-
но за седемте големи об-
щини на България”, заяви 
строителният министър 
Росен Плевнелиев. Фон-

Проекти за градско развитие ще получат 33 млн. EUR

 Божиадр Йотов и Петър Диков (вдясно) представиха проекта за строителството                                      на новия аутобан “София - Калотина” 
снимка БоБи Тошев

▶

датстването е проектите 
да генерират приходи и да 
имат смисъл за града и за 
държавата, поясни Плев-
нелиев. 

Общо 13.6 млн. лв. по 

ОП “Регионално развитие” 
разплатихме с общините. 
Това зави вчера директо-
рът на Главна дирекция 
“Програмиране на регио-
налното развитие” Деница 

Николова. По думите й с 
това общо разплатените 
средства по оперативната 
програма стават 12.5% от 
договорените.

Елина Пулчева

довете за градско развитие 
ще финансират проекти за 
градско развитие под фор-
мата на публично-частни 
партньорства. Плевне-
лиев заяви, че с парите 
ще може да се изградят 
различни инфраструктур-
ни проекти - спортни и 
мултифункционални за-
ли, паркинги, бизнес и 
индустриални зони, ту-
ристически атракции. По 
думите на министъра на 
регионалното развитие 
фирмите ще може да кан-
дидатстват с проекти от 
май 2011 г. 

Проекти 
с възвръщаемост
Основно изискване към 
проектите е да бъдат вклю-
чени в интегриран план за 
градско развитие, да от-
говарят на допустимите 
дейности на Приоритетна 
ос 1 “Устойчиво и интегри-
рано градско развитие” на 
ОП “Регионално развитие”. 
Важно условие при канди-

Контролът върху дейността на Холдинговия фонд ще се осъществява от 
инвестиционен съвет, назначен от министъра на регионалното развитие и 
благоустройството Росен Плевнелиев  снимка марина ангелова

▶

Етапи	 Участък	 Дължина

Етап едно от Калотина до София разделена на две части

  от 1 до 34 км и от 34 до 49 км

Етап две от магистрала “Люлин” до Северна скоростна разделена на два участъка:

 тангента на околовръстния път от “Люлин” до р. Какач - 5.6 км,

  и от р. Какач до Северна

   скоростна тангента на

  околовръстния път - 9.4 км

Етап три свързващ  “София - Калотина” и “Хемус”  една част с дължина 9.5 км

▶ Етапи на изграждане 

АПИ започва процедури по       строителство 
на магистрала от София до       Калотина 
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Премиерът поема контрола 
върху правителствения 
Авиоотряд 28 

Служителите в авиа-
ционния оператор ще 
получат 25% допълни-
телно възнаграждение

Авиоотряд 28 ще извършва 
дейности само след разре-
шението на министър-пред-
седателя. Това е една от про-
мените в Закона за граждан-
ското въздухоплаване, които 
депутатите приеха на второ 
четене. Други новости зася-
гат системата за плащане на 
полети със специално пред-
назначение и при превози, 
реализирани за нуждите на 
ведомствата. Плащането ще 
се осигурява от бюджета на 
съответната администрация, 
министерство или ведом-
ство, които използват услу-
гите на Авиоотряд 28.

По-големи заплати
Народните представите-

ли решиха към основното 
заплащане работещите в 
Авиоотряд 28 да получават 
допълнително възнаграж-
дение. Неговият размер ще 
е равен на 25% от основ-
ното възнаграждение на 
служителя. Условията и ре-
дът ще бъдат определяни с  
Устройствения правилник 
на Авиоотряд 28. На рабо-
тещите по служебно или по 
трудово правоотношение 
към отряда се изплащат 
порционни пари. Тези суми 
не подлежат на облагане с 
данък и не са част от брут-
ното месечно възнагражде-
ние. Техният размер досега 
се определяше ежегодно от 
министъра на транспорта 
съгласувано с министъра 
на финансите. 

Сигурността 
в небето
На второ четене народни-

те представители приеха 
и промените в състава 
на Съвета за сигурност в 
гражданското въздухопла-
ване. В него вече ще вземат 
участие представители на 
Главна дирекция “Граж-
данска въздухоплавателна 
администрация”, Минис-
терството на вътрешните 
работи, Министерството 
на отбраната, Агенция 
“Митници” и на Държавна 
агенция “Национална си-
гурност”. 

Според промените за ръ-
ководството му ще отгова-
рят заместник-министър на 
транспорта, информацион-
ните технологии и съобще-
нията, заместник-министър 
на отбраната, главният се-
кретар на Министерството 
на вътрешните работи и 
председателят на Държав-
на агенция “Национална 
сигурност”.

Електронната среда за 
обмен на документи 
на администрацията 
вече работи в тестов 
режим

Технологичната среда за 
работата на електронното 
правителство ще бъде го-
това до края на септември, 
обяви Първан Русинов, 
зам.-министър на транс-
порта, информационните 
технологии и съобщенията. 
Той представи тестовата 
версия на Единната среда 
за обмен на електронни 
документи (ЕСОЕД), която 
дава възможност на раз-
личните администрации 
да обменят помежду си 
документи по електронен 
път. Нововъведението бе 
определено от Русинов 
като гръбнака на систе-
мата, който е невидим за 
гражданите, но позволя-
ва въвеждането на т.нар. 
комплексни услуги. Това 
е и основната ни идея - да 
улесним потребителите и 

бизнеса в комуникацията 
им с администрацията, до-
бави зам.-министърът. 

Системата
По средата за обмен на 
електронни документи се 
работи от 2008 г. насам, 
а създател на системата 
е консорциум “Сторма”, 
воден от “Стемо” АД. 
Цената за създаването на 
ЕСОЕД, определена през 
2007 г., е около 6 млн. 
лв. Средата за електронен 
обмен на документи е един 
от трите основни стълба 
на електронното прави-
телство заедно с портала 
egov.bg и регистрите на 
електронното управление. 
Общата им цена е около 25 
млн. лв. 

Самата ЕСОЕД в момента 
работи като посредник меж-
ду различните администра-
ции - общини, министер-
ства, агенции и т.н., в обме-
на на документи помежду 
им. Средата е в тестов вари-
ант, а окончателната й вер-
сия ще е готова до края на 

септември. Пак тогава ще 
приключи и тестването на 
представения през февруа-
ри egov.bg, който е лицето 
на електронното управле-
ние на страната ни за граж-
даните. До края на годината 
на него трябва да има поне 
100 работещи електронни 
административни услуги за 
потребителите. 

Засега обаче докумен-
тите са цифровизирани 
варианти на хартиени до-
кументи - т.е. сканирани 
копия. Работим по диги-
тализирането на самите 
документи, което обаче ще 
стане на по-късен етап, за-
яви Русинов. По думите му 

Електронното правителство ще е технически готово наесен

Зам.-министърът на транспорта, информацион-
ните технологии и съобщенията Първан Русинов 
потвърди целта си до края на годината на egov.bg да 
има 100 работещи услуги

▶

6
▶ млн. лв. e цената 
за създаването на 
Единната среда за 
обмен на електронни 
документи

в момента така или иначе 
манталитетът на потреби-
телите е такъв, че те кому-
никират с администраци-
ята с хартиени документи 
и въвеждането на изцяло 
електронна комуникация 
е безсмислено. 

Готовност
В момента поне 47 общини 
са готови да се присъе-
динят към електронната 
среда за обмен на докумен-
ти. Степента на готовност 
на останалите все още е 
на различно ниво. Очак-
ва се до края на годината 
включването на нови ад-
министрации към ЕСОЕД 
да продължи, коментира 
Валери Борисов, директор 
на дирекция “Електронно 
управление”. По думите 
му, за да бъде добавена 
към средата, всяка админи-
страция трябва да покаже 
техническа готовност, а 
процесът на присъединя-
ването й отнема не повече 
от час. 

Христо Ласков

Контрол
Група ще следи 
строителството 
на “Тракия”

Пътната агенция съста-
ви контролна група, която 
ще се занимава само с про-
следяване на строителни-
те дейности на магистра-
ла “Тракия”. Такъв орган 
се създава за първи път. 
но от аПИ предвиждат 
такива специални групи да 
контролират изграждане-
то и на другите аутобани. 

В състава на контрол-
ната група има инженери, 
финансови специалисти и 
юристи. Един представи-
тел от нея ще присъства 
всеки ден на обекта, за да 
проследява качеството 
на строителните рабо-
ти. а в края на всеки месец 
трябва да се изготвя 
доклад за напредъка и спаз-
ването на договорените 
дейности.

Председателят на Ус на 
аПИ и инж. Живко Тенев,  
представител на Обеди-
нение “Т7/снИК”, подписаха 
договора за строителния 
надзор на Лот 3 на магис-
трала “Тракия”. 

Подписан бе и прото-
колът, с който се дава 
възможност за начало 
на строителството на 
участъка от нова Загора 
до Ямбол. Първа копка ще 
бъде направена в понедел-
ник, 2 август. Изпълни-
телят обеща строител-
ството да бъде изпълнено 
за по-малко от предвиде-
ните 25 месеца.

▶

▶

▶

▶

 Порционните пари, които получават служителите в Авиоотряд 28, не подле-
жат на облагане с данък и не се включват в брутното месечно възнаграждение

снИмКа марИна ангЕЛОВа

▶

 Божиадр Йотов и Петър Диков (вдясно) представиха проекта за строителството                                      на новия аутобан “София - Калотина” 
снИмКа БОБИ ТОшЕВ

▶

АПИ започва процедури по       строителство 
на магистрала от София до       Калотина 
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Добре  
забравено старо 
10 предложения на 
НАП от времето 
на Мургина 

наП да има достъп до 
кредитните досиета на 
гражданите и фирмите;

да се ограничи възмож-
ността за прехвърляне на 
фирми с дългове към хаз-
ната;

фирмите без имуще-
ство и дейност служебно 
да бъдат заличавани;

да се даде възможност 
на ревизорите да правят 
ревизии “по аналогия” за 
осигуровки;

оборотите в магазини-
те да се следят чрез GPRS 
система, свързана с наП ;

да се ограничат кешови-
те разплащания ;

всички небанкови заеми 
между физически лица над 
5000 лв. да бъдат деклари-
рани (въведено е);

да се вдигне прагът за 
задължителна регистра-
ция по ДДс от сегашните 
50 хил. лв.;

данъчните ревизори да 
работят извън своите 
териториални дирекции;

глобата за гражданите, 
които не пазят касовите 
си бележки, да бъде значи-
телно увеличена спрямо 
сегашните 5 лв.

▶

▶

▶

▶

▶

▶

▶

▶

▶

▶

Приходната агенция 
предлага да се 
забранят кешовите 
разплащания над 
5000 лв. 
 
Данъчните да имат дос-
тъп до кредитните досиета 
на фирмите и заплатите 
на работещите у нас да се 
превеждат по банков път. 
Тези законодателни проме-
ни, предложени от НАП, 
се очаква да бъдат приети 
на заседанието на прави-
телството в сряда. Така те 
най-накрая ще получат зе-
лена светлина. Тези мерки 
заедно с още много други 
бяха предложени още по 
времето, когато изпълни-
телен директор на НАП 
беше Мария Мургина (виж 
карето). 

Целта им е рязко да се 
повиши събираемостта на 
приходите (от данъци и 
осигуровки). Основният 
проблем у нас, който стои 
от години, е, че фирмите 
масово укриват обороти. 
Така, от една страна, не се 
плащат данъци, от друга 
- компаниите декларират, 
че са наели служителите си 
на по-ниски трудови възна-
граждения, а по-голямата 
част от заплатата им се 
плаща под масата. Това пък 
води до друг сериозен про-
блем - плащането на много 
по-малки осигуровки от 
реално полученото трудово 

възнаграждение. 

Неограничен достъп
Спешно е необходим дос-
тъп на данъчните до кре-
дитните досиета в банки-
те, каза в интервю за БНР 
изпълнителният директор 
на НАП Красимир Стефа-
нов. Масово в България по 
време на кредитния бум 
фирмите представяха в бан-
ките данни от т.нар. “чер-
но” счетоводство, докато 
информацията, подадена 
в данъчните декларации, 
няма нищо общо с тази, 
дадена на банките. Приход-
ната агенция е засякла мно-
жество случаи на фирми с 
нулева печалба, на които 
безпроблемно са отпускани 
кредити  за стотици хиля-
ди евро. От години НАП 
настоява да има достъп до 
тези досиета не само на 
фирмите, но и на гражда-
ните. Винаги реакцията на 
банките обаче е била една 
и съща - наличието на бан-
кова тайна. Явно сега тази 
порочна практика да де-
кларираш по-голям оборот 
или приходи пред банката 
и по-малка пред данъчните 
ще бъде пресечена.

НАП предлага и забрана 
за разплащания в брой на 
суми над 5000 лв., каза още 
Стефанов. Преди години 
първоначалното предло-
жение беше кешовите раз-
плащания да са до 10 хил. 
лв., тогава от приходната 

НАП отново поиска достъп до 
кредитните досиета на фирмите

Няма да има съкращения за търговските представители в чужбина
Въвеждат се 
нови правила за 
командироването 
на представителите 
с приоритет на 
експертите от 
министерството

Министерството на иконо-
миката въвежда нови пра-
вила за командироването на 
търговски представители на 
страната зад граница. За раз-
лика от дипломатическите 
мисии към външното ми-
нистерство не се предвиж-
дат сериозни съкращения за 
икономии.

Реорганизация
Икономическият министър 
Трайчо Трайков обясни, че 
бюджетът на представител-
ствата за тази година вече е 
намален с повече от 10% и 
засега не се мисли за допъл-
нителни съкращения. Ако 
тези хора работят добре, 
те никога не са в повече 
или излишни, е теорията на 
министерството. По данни 
на министъра издръжката 
на един търговски предста-
вител възлиза на 100-150 
хил. лв. годишно. Вече са 
съкратени няколко излишни 
представителства, ще бъдат 
премахнати още няколко, но 
и ще бъдат създадени някои 
нови. В момента в 41 дър-
жави в света работят 58 бъл-

В момента България има общо ��
търговско�икономически съветници в �� държави

Графика: Гриша Струнджев

�� съветници в �� страни

Европа

�� съветници в � страни 

Русия и страните от бившия СССР�� съветници в �� страни

Азия и Америка, Близкия изток, Африка

гарски търговски съветници. 
Предстои да бъдат разкрити 
нови места в Израел и Юж-
на Корея. 

Атестация  
и ротация
Към ведомството ще бъде 
създадена атестационна 

комисия, която ще оценява 
съветниците. Основните 
критерии за оставане на 
поста ще бъдат постигна-
тите инвестиции от чуж-
дата държава към България 
и размерът на българския 
износ към нея. Трайков 
обясни, че ще се прекрати 

практиката хора, външни за 
системата, да заемат такъв 
пост определено време и 
после отново да излизат 
от нея. В министерството 
има много обучени експер-
ти, които трябва да имат 
възможността да заминат, 
обясни министърът. За цел-

та ще се провеждат конкур-
си на вътрешно равнище, а 
ако няма възможност за на-
значаване на експерт от ве-
домството, ще има и външ-
ни конкурси. С промените 
за търговските съветници 
се въвежда и тригодишен 
мандат с възможност за 

удължаване с 12 месеца. 
Освен това те ще работят 
на ротационен принцип, 
т.е. след изтичането на 
мандата ще се връщат в 
министерството и след две 
години получават правото 
отново да заминат.

Филипа Радионова

ограничаването на разплащанията в брой и свързването на касовите апара-
ти с НАП има потенциал да извади на светло близо 90% от укритите обороти, 
смята Красимир Стефанов

▶

агенция бяха предложили 
прагът да е 30 хил. лв. Сега 
летвата е далеч по-ниска.

Рязко изсветляване 
Директорът на НАП обясни, 
че комбинацията от ограни-
чаването на разплащанията 
в брой и свързването на 
всички касови апарати със 
системите на НАП има по-
тенциал да извади на светло 

близо 90% от укритите обо-
роти. Друго предложение е 
да се даде възможност за 
извършване на т.нар. реви-
зии по аналогия за осигу-
рителни вноски. Например, 
ако в два хотела с еднаква 
категория, които се нами-
рат в съседство на Черно-
морието, рецепционистите 
получават 420 лв. в единия 
и 1300 лв. в другия за абсо-

лютно идентична работа. 
Целта е данъчните служеб-
но да определят дължимите 
осигуровки на по-високата 
от двете бази.

От НАП съобщиха, че 
предложенията им се под-
крепят от браншовите, 
работодателските органи-
зации и социалните парт-
ньори. 

Биляна вачева

снимка марина ангелова
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Спешни промени ще заменят 
пенсионната реформа
На първо време пенсион-
ната реформа ще започне с 
няколко спешни промени, 
които да осигурят финан-
сирането на Държавното 
обществено осигуряване 
през следващите четири 
години. За дългосрочни-
те цели обаче може да се 
водят по-дълги прегово-
ри в търсене на консенсус 
в обществото. Това стана 
ясно след вчерашните со-
валки на синдикатите и на 
министъра на труда Тотю 
Младенов в парламента,  
които поотделно се срещна-
ха с различните политиче-
ски партии.

Предупреждение
Правителството да не бърза 
с пенсионната реформа, 
без да получи сериозна об-
ществена подкрепа, при-
зоваха депутати от всички 
парламентарни групи, с 
които се срещнаха синди-
катите. От Синята коали-
ция, БСП, „Атака”, РЗС и 
ДПС са обезпокоени, че 
социалните партньори не 
са постигнали консенсус по 
най-важните теми на пенси-
онната реформа - вдигането 
на осигуровките и стажа. 
Днес синдикатите трябва 
да се срещнат с групата на 
ГЕРБ.

На първо време трябва 
да се направи план какви 
цели преследва реформата 
и как да бъдат постигнати, 
смята Мартин Димитров, 
съпредседател на Синята 
коалиция. Той предложи 
този план да се състави от 
работна група с представи-
тели от всички парламен-
тарни партии. Така ще се 

Новият медиен закон ще регулира и интернет
Опасността от моно-
пол при цифровиза-
цията и публичнос-
тта на произхода на 
капитала предстои да 
бъдат обсъждани
До ноември новият закон за 
електронните медии тряб-
ва да бъде готов и внесен 
за гласуване в Народно-
то събрание. Това каза за 
в. „Пари” председателят 
на Съвета за електронни 
медии (СЕМ) доц. Георги 
Лозанов, който участва в 
първата част от двудневна-
та дискусия за изготвянето 
на новия нормативен акт 
в Министерския съвет. На 
публичния дебат присъст-
ваха членовете на елек-
тронния регулатор, пред-
ставители на парламентар-
ната комисия по културата, 
гражданското общество и 
медиите, депутати от ГЕРБ, 
медийни експерти,  непра-

гарантират легитимността 
и предвидимостта на про-
мените в осигурителната 
система, защото този план 
трябва да се следва не са-
мо от сегашното правител-
ството, но и от тези, които 
ще дойдат след него, заяви 
Мартин Димитров. 

На правителството му 
липсва ясна визия не само 
за реформата в пенсион-
ното осигуряване, но и в 
здравеопазването и това 
води до напрежение, което 
ще ескалира в бъдеще, каза 
Михаил Миков от БСП. 
Лидерът на „Атака” Во-
ден Сидеров пък призова 
премиерът да прояви раз-
биране и да не допусне 
срещу правителството да 
се противопоставят „голе-
ми обществени групи”.

Целите са ясни
Напъните на правител-
ството още през септем-
ври промените в Кодекса 
за социално осигуряване 
да се приемат в парламен-
та са ненужни, заявиха в 
парламента синдикатите. 
Искаме разумни срокове за 
дебати, например до края 
на годината, все пак това са 
мерки, които ще действат 
дългосрочно, каза Пламен 
Димитров, зам.-председа-
тел на КНСБ. 

Синдикатите и работо-
дателските организации в 
преговорите тези дни по-
стигнаха съгласие за це-
лите на реформата, но не 
и за начина как да бъдат 
осъществени. Първата цел 
е до 2015 г. фондовете към 
Държавното обществено 
осигуряване, които в мо-

▶ Лидерът на КТ „Подкрепа” Константин Тренчев (вляво) и председателят на СДС Мартин Димитров са на едно 
мнение, че пенсионната реформа трябва да има широка обществена подкрепа снимка БоБи Тошев
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▶ Според Лозанов има нужда от изготвянето на изцяло 
нов закон, който да бъде обърнат към ерата на цифро-
визацията снимка марина ангелова

време на дискусията стана 
ясно, че в новата регулация 
ще попадне и интернет 
пространството, доколко-
то в него са се пренесли 
програми с аудио-визуално 
съдържание.   

Реклама
Участващите в дискусия-
та посочиха, че е важен и 
въпросът за това дали про-
дуктовото позициониране 
се нуждае от още разпоред-
би по отношение на худо-
жествените произведения. 
Според Георги Лозанов с 
развитието на цифровиза-
цията традиционната ре-
клама ще отстъпи място 
именно на продуктовото 
позициониране. 

обществени  
медии
Един от засегнатите въпроси 
беше евентуалното сливане 
на обществените радио и те-
левизия. Според генералния 

директор на Българското 
национално радио (БНР) 
Валери Тодоров обединява-
нето на двете медии няма да 
е в полза нито на общество-
то, нито на управляващите 
по време на криза. Според 
Тодоров, преди да се извър-
ши подобно сливане, трябва 
да се прецени какви ще са 
финансовите последствия 
от това. По думите на ше-
фа на БНР откриването и 
закриването на нови общи 
структури на обща медия 
също ще изискват инвес-
тиции, които може да не са 
оправдани в условията на 
криза. 

Медийният експерт Ли-
лия Райчева предложи да 
се направи ситуационен 
анализ на медийния пазар. 
Според нея в момента се 
наблюдава концентрация на 
мултиплексите, която е съз-
дала монопол на пазара. По 
думите на Райчева целта на 
ситуационния анализ ще е 

да се избегне образуването 
на монополи.

Произход  
на капитала 
В новия медиен закон тряб-
ва да се запази правилото 
при искане на лиценз за 
радио- или телевизионно 
излъчване да се посочи 
произходът на капиталите. 
Това каза по време на дис-
кусията председателят на 
Асоциацията на български-
те радио- и телевизионни 
оператори (АББРО) Гриша 
Камбуров. Според него оба-
че обхватът на тази инфор-
мация трябва да е като в 
действащия закон, защото в 
много от случаите се касае 
за чувствителна търговска 
информация по отношение 
на финансирането, която 
е добре да остане само за 
информация за самия регу-
латорен орган, а не да бъде 
обществено огласена.  

Елина Пулчева

Депутатите призоваха правителството да търси по-широк консенсус

мента са на минус, да бъдат 
балансирани. Втората цел 
е от 2020 г. пенсията, която 
се получава от държавния 
фонд, да покрива 65% от 
дохода на хората, преди да 
се пенсионират, а личните 
вноски, правени в частни 
универсални фондове, да 
дадат 20% от този доход.

Няма време  
за отлагане
Ситуацията с финансира-
нето на Държавното об-

ществено осигуряване е 
толкова тежка, че няма вре-
ме за никакво отлагане, 
опонира министърът на 
труда Тотю Младенов пред 
журналисти в парламента. 
Мерките, които предла-
гаме да се приемат през 
септември, имат за цел да 
стабилизират системата 
през следващите 4 години, 
уточни той. Тези проме-
ни включват вдигането на 
осигурителния стаж с три 
години, но не наведнъж. 

Стажът ще се увеличава 
с по една година всяка го-
дина, като се започне от 1 
януари 2011 г., каза Мла-
денов. Другите спешни 
промени са обсъжданите 
в сряда на срещата на пре-
миера с работодателите 
мерки срещу сивия сектор. 
Става дума за начисляване-
то на осигуровки по аналог 
със средния осигурите-
лен доход за съответния 
бранш, задължителното 
плащане на заплатите по 

банков път и забраната на 
кешови плащания над 5000 
лв. Забавянето на всички 
тези мерки поставя в риск 
цялата система, в крайна 
сметка от 1 януари дого-
дина трябва да осигурим 
пенсиите на хората, зая-
ви министър Младенов. 
За дългосрочните цели на 
пенсионната реформа оба-
че имаме време да водим 
по-дълги преговори, каза 
той.

Мила Кисьова

вителствени организации.
 

Необходимост от 
нов закон
Според Лозанов след 27-те 
промени на сега действа-
щия закон има нужда от 
изготвянето на изцяло нов, 
който да бъде обърнат към 
ерата на цифровизацията. 

По думите му дигитали-
зацията ще създаде мно-
го по-голяма територия 
за свободата на словото 
и поведението в медий-
ната среда. Това според 
шефа на СЕМ налага но-
вият нормативен акт да 
е обърнат към либерали-
зация на регулацията. По 
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Облигации с номинална 
стойност 49.06 млн. лв. бя-
ха погасени от емитентите 
им чрез кредитно финан-
сиране. Това показват из-
численията на в. “Пари” за 
обратно изкупените дълго-
ви книжа през последните 
десет месеца или намере-
нията за подобна стъпка. 
Общо шест емисии дълго-
ви книжа на пет компании 
са покрити или е изразено 
желанието на дружествата 
да погасят тези задължения 
от 30 септември 2009 г. 

Поредица
Последната компания, коя-
то се включи в новата мод-
на тенденция, е “Кристера” 
АД, която е в портфейла на 
публичното “Агрия Груп 
холдинг” АД. Компанията 
поиска от кредиторите си 
да й дадат зелена светлина 
за предсрочно погасяване 

на 4.5 млн. EUR остатъчна 
стойност от главницата. 
Кредиторите се съгласиха, 
а след това и общото събра-
ние на “Кристера” реши да 
прибегне до изкупуване на 
дълга си. 

“На последното си общо 
събрание облигационери-
те ни дадоха кол опция, 
която ни позволява да из-
купим дълговите си кни-
жа”, обясни Емил Райков, 
изпълнителен директор на 
“Агрия Груп холдинг” и 
миноритарен акционер в 
“Кристера”. По думите му 
инициативата е била поета 
от дружеството, а целта е 
преструктуриране на кре-
дитния портфейл. “До края 
на годината ще се опита-
ме да изкупим облигации-
те”, твърди Емил Райков. 
Според него има различни 
варианти за набавяне на 
средствата, като се водят 

преговори с банки, които 
са готови да финансират 
изкупуването. Падежът на 
облигациите на “Кристера” 
е 23 април 2012 г.

От разсрочване  
към изкупуване
Туристическият холдинг 
“Алма Тур БГ” АД също 
изяви желание да покрие 
предсрочно цялата си ос-
таваща главница, като вече 
тече 30-дневното предиз-
вестие към облигационе-
рите. Преди да реши да 
изкупува дълга си, друже-
ството поиска разсрочване 
на емисията и удължаване 
на срока, в който да я из-
плати. След предоговаряне 
“Алма Тур” трябваше да 
плати 500 хил. EUR на 16 
август, но компанията ре-
ши да се възползва от кол 
опцията за изкупуване на 
целия номинал от 4 млн. 

EUR. “Решихме да погасим 
предсрочно облигациите 
си, защото искаме да оп-
тимизираме разходите си”, 
обоснова решението Любо-
мир Панковски, изпълни-
телен директор на “Алма 
Тур БГ” АД. По думите му 
друга причина е, че инвес-
титорите продължават да 
нямат доверие към емитен-
тите на облигации.

“Най-вероятно ще използ-
ваме комбиниран подход за 
изкупуване на дълга”, доба-
ви Панковски. По думите 
му все още не е напълно 
ясно дали това ще се осъ-
ществи, тъй като се водят 
разговори за финансиране 
на изкупуването. “Крайни-
ят срок е до падежа, като 
разглеждаме различни ва-
рианти - дали да погасим 
цялата емисия, или да про-
дължим да плащаме според 
плана”, каза още шефът на 

“Алма Тур”.

Обрат
Започналото в началото на 
2010 г. масово преструкту-
риране на дългови книжа 
се видоизмени в желание за 
предсрочно погасяване.

Началото през тази годи-
на постави “Метизи”, което 
взе кредит, за да изплати 2 
млн. лв. главница и лихви. 
Последва го “ФеърПлей 
Интернешънъл” АД, кое-
то също изкупи цялата си 
втора емисия облигации от 
пазара. В края на септември 
миналата година същото 
дружество се възползва 
отново от кол опция и по-
гаси предсрочно дълг за 
5.6 млн. EUR от първата си 
облигационна емисия. При 
последното изкупуване от 
компанията заявиха, че ще 
рефинансират дълговите си 
книжа с банков кредит, тъй 

като това ще е по-евтино. 
След “ФеърПлей” на 

подобна стъпка се реши 
и “Елана холдинг” АД, 
което в началото на юни 
2010 г. изкупи обратно об-
лигациите. Финансовият 
холдинг направи това две 
седмици преди падежа на 
дълговите книжа. Обяс-
нението на дружеството 
беше, че операцията е фи-
нансирана чрез средства 
на мажоритарния соб-
ственик в комбинация с 
дългосрочно банково фи-
нансиране. Облигациите 
на “ФеърПлей” и “Елана” 
бяха сред емисиите, които 
получиха разсрочие под 
различни форми от кре-
диторите.

Атанас Христов

“Кристера” е най-новото попълнение в наложилата се тенденция за               обратно изкупуване 
на дългови книжа

Близо 50 млн. лв. достигнаха          покритите  
с банков кредит облигационни       емисии 

Отчет
Печалбата на 
“Фазерлес” се 
понижава с 93%
Печалбата на “Фазер-
лес” АД се е понижи-
ла с 93% през първото 
полугодие на 2010 г., 
показва отчетът на 
компанията, предаден 
на БФБ. Положителни-
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та намаляват с 11% до 
7.3 млн. лв. Разходите 
за дейността се свиват 
с близо 7% и към 30 
юни тази година са 
7.27 млн. лв. Сесията 
вчера донесе 1.7% 
ръст за книжата на 
“Фазерлес”. По пози-
цията минаха 26 лота, 
а цената на затваряне 
се повиши до 30 лв. за 
акция.

Компании, изкупили облигациите си преди падежа

*Компанията обяви, че ще погаси предсрочно цялата част от главницата
** Акционерите решиха да изкупят остатъка от главницата по емисията облигации Графика: Гриша Струнджев

"ФеърПлей Интернешънъл" АД
Главница: � ��� ��� EUR
Лихва: �м. EURIBOR + �%
Дата на изкупуване: ��.��.���� г.

"Метизи" АД
Главница: � ��� ��� лв.
Лихва: �.���%
Дата на изкупуване: ��.��.���� г.

"Алма Тур БГ" АД*
Главница: � ��� ��� EUR
Лихва: �%
Дата на изкупуване: ��.��.���� г.

"ФеърПлей Интернешънъл" АД
Главница: � ��� ��� EUR
Лихва: �.��%
Дата на изкупуване: �.��.���� г.

"Елана холдинг" АД
Главница: � ��� ��� EUR
Лихва: �%
Дата на изкупуване: �.��.���� г.

"Кристера" АД**
Главница: � ��� ��� EUR
Лихва: �м EURIBOR + �.��%
Дата на изкупуване: до края на годината

�� ��� ��� лв.
общ номинал

Написаното не е препоръка 
за вземане на инвестиционно 
решение. 

ят финансов резултат 
в края на юни тази 
година се стопява до 
30 хил. лв. спрямо 
423 хил. лв. за същия 
период на 2009 г.
Продажбите на силис-
тренското дружество 
за януари - юни 2010 
г. са 7.1 млн. лв., което 
е спад от 11.8% на 
годишна база. Общите 
приходи на компания-
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“Кристера” е най-новото попълнение в наложилата се тенденция за               обратно изкупуване 
на дългови книжа

Близо 50 млн. лв. достигнаха          покритите  
с банков кредит облигационни       емисии 

КФН е преизпълнила плана 
за приходите си през 2009 г.
Близо 51% от 
разходите на надзора 
са финансирани чрез 
държавния бюджет

Комисията за финансов 
надзор е реализирала 
собствени приходи от 4 
млн. лв. през 2009 г., с което 
надзорът е преизпълнил 
плана си с близо 30%. Това 
става ясно от годишния до-
клад на КФН за дейността 
й през миналата година. 
Най-голям дял в структу-
рата на собствените при-
ходи от близо 73%заемат 
държавните такси. Те са на 
стойност 2.9 млн. лв. Друг 
източник на собствени при-
ходи са постъпленията от 
глоби, наказателни лихви 
и обезщетения. За миналата 
година постъпилите от тях 
са 1.08 млн. лв.

За покриване на разход-
ната част по бюджета ко-
мисията е ползвала 49% 
собствени приходи и мал-

ко под 51% субсидия от 
републиканския бюджет. 
Останалите 0.09% са фи-
нансиране от Европейския 
съюз. КФН е изразходила 
8.4 млн. лв., като в сумата 
са включени разходите за 
заплати, възнаграждения за 
персонала и осигурителни 
вноски, административни 
разходи за издръжка на 
ведомството и изпълнение 
на европейски проекти, 
годишни вноски за член-
ски внос в международни 
организации на органите 
за финансов надзор и раз-
ходи за придобиване на 
дълготрайни материални и 
нематериални активи. 

Основното предназначе-
ние на придобитите дъл-
готрайни активи е свърза-
но с административната 
дейност на комисията чрез 
информационното й обез-
печаване и обновяването на 
компютърното и хардуерно 
оборудване, обясняват в 
доклада си от КФН.

Bank of America 
и Santander са 
поредните два 
трезора, които 
подготвят емисия 
облигации

Най-голямата банка в САЩ 
Bank of America и испан-
ската Banco Santander ре-
шиха да се възползват от 
подновеното инвеститорско 
търсене и да предложат об-
лигации. Банковите дългови 
книжа напоследък се радват 
на интерес благодарение на 
възстановеното доверие, че 
финансовите компании имат 
достатъчно капитал, за да 
преодолеят евентуален ико-
номически спад.

Емисии
Испанският трезор подготвя 
емисия облигации в евро с 
падеж през август 2014 г. 
Bank of America предлага на 
инвеститорите седемгодиш-
ни книжа. Наскоро облига-
ции успешно бяха пласирани 
и от най-голямата швейцар-
ска банка Credit Suisse Group 
и испанската Banco Bilbao 
Vizcaya Argentaria. Швей-
царският трезор привлече 

Инвеститорите се 
връщат на пазара 
на банков дълг

инвеститори за книжа с обем 
1.5 млрд. USD, а Banco Bilbao 
пласира петгодишни облига-
ции за 1.25 млрд. EUR.

оптимизъм
В момента пазарът е много 
по-оптимистично настроен 
и има търсене на финансо-
ви облигации. Това беше 
почти немислимо преди ня-
колко седмици, коментира-
ха анализатори. Разходите 
за застраховане на банкови 
дългови книжа срещу фалит 
на емитента са намалели 
с 49 базисни пункта само 
този месец. Допълнителна-
та доходност, която искат 
инвеститорите, за да държат 
дългови книжа на европей-
ски финансови компании, 
спадна с 13 базисни пункта 
до 220 от публикуването на 
резултатите от стрес тестове-
те на 23 юли досега. 

През юни тази година 
договорихме револвира-
щия кредит с Райфайзен и 
банката поиска “Агрия” да 
стане поръчител, тъй като е 
98% собственик на “Крис-
тера”. Заемът е за оборотно 
финансиране на дейността 
и няма да бъде използван 
за погасяване на емисията 
облигации. На последното 
си общо събрание облига-
ционерите ни дадоха кол 
опция, която ни позволява 
да изкупим дълговите си 
книжа. Ние поехме иници-
ативата, защото искаме да 
преструктурираме кредит-
ния портфейл. 

До края на годината ще 
се опитаме да изкупим 
облигациите. Има различ-
ни варианти за набавяне на 

Ще се опитаме да 
изкупим дълга си до 
края на годината

Преговаряме 
с банки, кои-

то изразиха готов-
ност да финансират 
тази ни дейност, 
имаме и собствени 
средства

Емил райков,
изпълнителен директор на 
“Агрия Груп холдинг” АД

средствата. Преговаряме 
и с банки, които изразиха 
готовност да финансират 
тази ни дейност, имаме и 
собствени средства. Засега 
няма конкретни стъпки, за-
щото всичко е в процес на 
преговори. До 2-3 месеца 
ще има яснота. 

49
▶ базисни пункта е спа-
дът на застраховките 
срещу фалит за банкови-
те облигации през юли

Решихме да погасим 
предсрочно облигациите 
си, защото в немалка сте-
пен искаме да оптимизира-
ме разходите си. Освен това 
инвеститорите продължа-
ват да нямат доверие към 
емитентите на облигации 
- донякъде с основание, 
донякъде и като ги поста-
вят под общ знаменател. 
Банките от своя страна пък 
имат по-задълбочен поглед 
върху бизнеса на съответ-
ните дружества и правят 
по-конкретни анализи. 

Диалогът между 
дружествата и банките 
е по-лесен, а един бизнес 
кредит дава по-голяма 
гъвкавост. Всяка фир-
ма възприема за себе си 
начина, по който да погаси 
дълговете си. Ние  
изплатихме през миналата 
година 1 млн. лв. със собст-

Мнения

Инвеститорите 
продължават да нямат 
доверие на емитентите

При сегашна-
та ситуация 

най-вероятно ще 
използваме ком-
биниран подход за 
изкупуване на обли-
гациите ни

Любомир панковски, 
изпълнителен директор на “Алма 
Тур БГ” АД

вени средства. При сегаш-
ната ситуация най-вероятно 
ще използваме комбиниран 
подход за изкупуване 
на облигациите ни. Все 
още водим преговорите и 
разговорите продължават. 
Крайният срок е до падежа, 
като разглеждаме различни 
варианти - дали да погасим 
цялата емисия, или да про-
дължим да плащаме според 
плана.

Печалбата на банка-
та за първото полу-
годие намаля до  
4.45 млрд. EUR

Най-голямата банка по па-
зарна капитализация в ев-
розоната Santander отчете 
спад на чистата печалба 
за първото полугодие. По-
ниският резултат се дължи 
на заделените провизии за 
лоши кредити и на слабото 
представяне в Испания, 
които не можаха да ком-
пенсират ръста при под-
разделенията в чужбина.

резултати
Чистата печалба на Banco 
Santander намаля до 4.45 
млрд. EUR за първите шест 
месеца на 2010 г. в сравне-
ние с 4.52 млрд. EUR за 
същия период на 2009 г. 
Нетните лихвени приходи 
нараснаха с близо 15% и 
достигнаха 14.5 млрд. EUR 
заради увеличения обем на 
кредитите и лекия ръст на 
лихвения спред.

Лоши кредити
Банката е заделила 4.9 
млрд. EUR провизии за 
лоши кредити, което е уве-
личение от 6% на годишна 

Испания дърпа 
Santander  надолу

база. Независимо от това 
от Santander казаха, че се 
отчита забавяне на ръста 
както на провизиите, така 
и на необслужваните за-
еми. Практически делът на 
лошите кредити на банката 
остава 3.37% спрямо 3.7% 
средно за страната.

пазари
Чистата печалба от клоно-
вете на Santander в Испа-
ния се е свила с над 14% 
спрямо същия период на 
миналата година и е дости-
гнала 912 млн. EUR. Обе-
мът на кредитите в стра-
ната е спаднал с 4%, но се 
е увеличил с 5% като цяло 
за групата. Ръст от 14% на 
печалбата се отчита във 
Великобритания, където 
резултатът е достигнал 1 
млрд. EUR.

Тримесечие
За второто тримесечие на 
годината нетната печалба 
на групата е намаляла с 
8% на годишна база и е на 
стойност 2.23 млрд. EUR. 
Нетните лихвени приходи 
са достигнали 7.4 млрд. 
EUR, което е увеличение 
от близо 12% за година и 
3% спрямо първото три-
месечие.

новото ръководство на кФн, оглавявано от Стоян 
мавродиев, наложи вчера забрана за търгово пред-
ложение на акциите от “интрансмаш инженеринг” и 
одобри промени в устава на “Еларг Фонд за земедел-
ска земя” аДСиЦ

▶

Резултат
Austrian  
Airlines  
с 6% ръст 
Austrian Airlines обявиха 
6% увеличение на при-
ходите за първите шест 
месеца на тази година 
спрямо същия период на 
миналата. Постъпления-
та на авиопревозвача 

достигнаха до 1.024 
млрд. EUR в сравнение 
с 969.4 млн. ЕUR година 
по-рано. 
През първото полугодие 
авиокомпанията отчита и 
намаляване на загубите 
с над 28%. През шестте 
месеца на 2009 г. Austrian 
Airlines е загубила 93.5 
млн. ЕUR, а за същия 
период на 2010 г. тя се е 
свила до 67 млн. ЕUR. 

Спад 
Печалбата на 
ПроКредит Банк 
се сви с 66% 
Печалбата на ПроКредит 
Банк се стопи с близо 66% 
за първото шестмесечие на 
годината, показва финан-
совият отчет на банката, 
публикуван във в. “Пари”. 
В края на юни 2010 г. 

печалбата на трезора дос-
тигна 2.07 млн. лв. Година 
по-рано беше 6.02 млн. 
лв. Приходите от такси и 
комисиони за първото по-
лугодие на 2010 г. са 12.570 
млн. лв., което е ръст от 2% 
на годишна база, показват 
още данните на банката. В 
същото време приходите от 
лихви се понижават с 1% 
спрямо същия период на 
миналата година и в края 

на юни възлизат на 52 млн. 
лв.  Пасивите на трезора 
намаляват с 2% на годишна 
база и в края на юни са 
958 млн. лв. Активите на 
банката са 976 млн. лв., 
което е спад от 10% спрямо 
първата половина на 2009 
г., когато бяха в размер на 
1.086 млрд. лв. 
До момента отчетите си 
са публикували Банка 
ДСК, СИБАНК и КТБ, а 

днес БНБ ще публикува 
информация за финансо-
вите резултати на всички 
30 банки у нас. Печалбата 
на Банка ДСК намалява 
със 17.6% до 65.3 млн. лв. 
Отчетът на СИБАНК по-
казва по-голям спад, като в 
края на първото полугодие 
печалбата на трезора се е 
стопила с 80.3% до 1.8 млн. 
лв. КТБ отчита 30% ръст 
на печалбата до 38 млн. лв.

СнимкА мАринА АнГеловА



ConocoPhillips се от тегля 
изцяло от „Лукойл”
Американският инвеститор ще продаде 20-процентния си дял на 
руската компания до края на 2011 г.
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Третата по големина пе-
тролна компания в САЩ 
ConocoPhillips ще продаде 
целия си дял в „Лукойл”. 
Американският произво-
дител купи 7.6% от руския 
нефтен гигант за 2.4 млрд. 
USD през 2004 г., след което 
делът му нарасна до 20%.

Договорка
„Лукойл” ще плати 3.44 
млрд. USD за 7.6% от ак-
циите (по 53.25 USD на 
брой) до 16 август. Цената 
е под пазарната оценка 
от 56 USD, което прави 
отстъпка от около 5%. 
Договорът предвижда и 
опция за придобиване на 
депозитарни разписки за 
11.61% от капитала до 26 
септември 2010 г. До края 
на 2011 г. ConocoPhillips 
ще продаде целия си пакет, 
който представлява 19.21% 
от капитала, казаха от аме-
риканската компания. Част 
от този пакет може да се 
продаде на борсата.

Доскоро ConocoPhillips 
държеше 20% от акциите в 
руската компания. С цел да 
намали дълговете си фир-
мата предложи да продаде 
дела си на „Лукойл”, но 
компанията се отказа от 

преимуществените си права 
и ConocoPhillips започна да 
предлага акции на пазара на 
малки партиди. Така делът 
й намаля до 19.21%.

изгодна сделка
В средносрочен план раз-
продажбата на акции на 
„Лукойл” на пазара може-
ше да подкопае потенциала 
им за ръст. От тази гледна 
точка обратното изкупува-
не вероятно ще доведе до 
спекулативно поскъпване, 
смятат анализатори. Като 
цяло сделката е изгодна за 
руската страна, тъй като 
компанията ще избегне 
спад на пазарната капита-
лизация.

Освен ConocoPhillips ос-
новни акционери в „Лук-
ойл” в момента са прези-
дентът на компанията Вагит 
Алекперов, който пряко и 
непряко държи около 20%. 
Вицепрезидентът Леонид 
Федун притежава 10%, а 
останалите 50% са свобод-
но търгуеми акции.

преструктуриране
Договорът с „Лукойл” 
е част от програмата за 
пре структуриране  на 
ConocoPhillips, която пла-

Холандската компа-
ния завърши успеш-
но структурната си 
реформа

Печалбата на холандския 
петролен гигант Royal Dutch 
Shell Plc е скочила с 15% 
през второто тримесечие, 
става ясно от обявените фи-
нансови резултати на ком-
панията. Нетната печалба 
възлиза на 4.39 млрд. USD 
спрямо 3.82 млрд. USD годи-
на по-рано. Показателят при 
коригирания резултат е още 
по-висок - ръст от 34%. 

реформа
Успяхме да изпреварим 

заложените за периода 
прогнози, отчете главният 
изпълнителен директор на 
компанията Питър Восер. 
Според анализатори това 
е голям успех за Восер, 
който е на поста едва от 
година. Въпреки това ди-
ректорът се адаптира бързо 
и приключи структурната 
реформа в Shell 18 месеца 
по-рано, като съкрати 7000 
позиции от работната сила 
на компанията и й осигури 
3.5 млрд. USD спестявания 
(с 15% повече от очаква-
ното). 

Съкращения
Увеличените с 42% до 
90.57 млрд. USD приходи 

се дължат и на ръста от 5% 
на петролната и газовата 
продукция, обясниха от 
компанията. Благоприят-
ният марж на печалбата 
обаче идва не толкова от 
съкращенията на про-
изводствените разходи, 
колкото от намалените 
средства по пречистване и 
продажба на продуктите. 
Друга мярка за увеличава-
не на печалбата е продаж-
бата на активи, които не 
са свързани с основната 
дейност на компанията. За 
2010-2011 г. продажбите 
трябва да достигнат между 
7 и 8 млрд. USD спрямо 
прогнозираните по-рано 3 
млрд. USD на година. 

Royal Dutch Shell отчита добро 
второ тримесечие на 2010 г.

Резултати
Силен ръст  
на печалбата  
за „Лукойл”
▶ Чистата печалба на 
„Лукойл” за първото полу-
годие на 2010 г. нарасна 
3.7 пъти и достигна 137.4 
млрд. RUB (4.55 млрд. USD). 
За същия период на мина-
лата година руската ком-
пания отчете положите-
лен финансов резултат 

от 37.5 млрд. RUB. 
▶ През второто триме-
сечие на 2010 г. нетната 
печалба на „Лукойл” скочи 
18 пъти до 130.25 млрд. RUB 
в сравнение със 7.2 млрд. 
RUB през първото. За вто-
рото тримесечие на мина-
лата година компанията 
отчете 23.3 млрд. RUB.
▶ Силният ръст се дължи 
на увеличените приходи 
от дъщерните дружества 
и по-малките загуби от 
курсови разлики.

Отчет
Пет пъти  
по-висок резултат 
за Conoco
▶ ConocoPhillips отчете 
близо пет пъти ръст на 
печалбата за второто 
тримесечие на 2010 г. Чис-
тият финансов резултат 

достигна 4.16 млрд. USD в 
сравнение с 859 млн. USD 
година по-рано.
▶ По-високите цени на 
петрола са компенсирали 
по-ниската стойност на 
затворената рафинерия в 
Германия, която може да 
бъде продадена или превър-
ната в терминал за гори-
во, казаха от компания-

та. Наскоро ConocoPhillips 
обяви, че ще отчете раз-
ходи след данъци на стой-
ност 1.1 млрд. USD заради 
обезценката на рафине-
рията.
▶ Най-голямата загуба в 
историята си компанията 
отбеляза през 2008 г. зара-
ди обезценки на активи за 
около 34 млрд. USD.

нира да продаде активи за 
10 млрд. USD. В края на 
юни компанията финали-
зира продажбата на 9.03% 
от Syncrude, която се зани-
мава с добив на нефт от 
катранени пясъци в Кана-
да, на китайската Sinopec 
за 4.65 млрд. USD. Преди 
седмица ConocoPhillips 
продаде и своите 50% в 
смесеното предприятие 
CFJ Propertie на партньора 
си Pilot Travel Centers.

неуспешна 
 инвестиция
Решението за оттеглянето 
от „Лукойл” беше взето на 
базата на очакванията ни 
за бизнес средата и заради 
стратегията ни за увели-
чаване на доходността за 
акционерите, каза главни-
ят изпълнителен директор 
Джим Мълва. Участието 
на първокласен между-
народен инвеститор като 
ConocoPhillips така и не 
доведе до увеличаване на 
проектите на руската ком-
пания. Макар че на теория 
инвестицията беше добра, 
на практика тя не се оказа 
чак толкова успешна, ко-
ментираха анализатори. 
По думите им оттеглянето 
на американската компа-
ния намалява рисковия й 
профил.

През последните годи-
ни Кремъл се опитва да 
затегне контрола си вър-
ху добива на нефт и газ 
и става все по-трудно за 
чуждестранните компании 
да правят нови инвестиции 
в Русия, смятат наблюдате-
ли. Според тях истинският 
проблем е, че Москва вече 
не смята за необходимо 
международни инвести-
тори да работят в този 
сектор.

иглика Филипова

Производството на 
петрол е осигурило 
основната част от по-
ложителния финансов 
резултат

Финансовите резултати на 
американския петролен про-
изводител ExxonMobil Corp. 
надминаха очакванията на 
анализаторите за второто 
тримесечие. Компанията 
обяви ръст на печалбата от 
91% за периода (7.56 млрд. 
USD) спрямо миналата го-
дина (3.95 млрд. USD). То-
ва се равнява на 1.60 USD 
на акция спрямо 0.81 USD 
преди година. Приходите на 
тексаския гигант нараснаха с 

близо 30% от 74.5 млрд. USD 
до 92.5 млрд. USD. За срав-
нение прогнозите на пазара 
предвиждаха постъпления от 
96.9 млрд. USD и печалба на 
акция от едва 1.46 USD. 

обяснение
Анализаторите тълкуват обя-
вения отчет с влиянието на 
два фактора. От една страна, 
серията от незадоволителни 
представяния на ExxonMobil 
през изминалите тримесечия 
обясняват ниските очаквания 
на пазара. От друга страна, по-
добрението в бизнеса с рафи-
ниране на нефт се е отразило 
благоприятно на  резултатите 
на компанията. По време на 
кризата секторът пострада 

сериозно от свитото търсене 
на петрол и сега именно съ-
живяването му е допринесло 
за обрата във финансовото 
представяне на ExxonMobil. 
Печалбата от бизнес сегмента 
е скочила със 708 млн. USD до 
1.2 млрд. USD. 

печеливш бизнес
Като цяло най-печеливш оба-
че е бил отделът за теренно 
проучване и производство 
на петрол, отбелязват ана-
лизатори. Именно на него се 
дължи и най-голямата част 
от общата печалба на гиган-
та - 5.3 млрд. USD, или 2.5 
пъти повече от размера й за 
периода година по-рано (2.5 
млрд. USD). 

ExxonMobil изненада пазара  
със скок на печалбата от 91%

▶ руският гигант първоначално се отказа от правото си да вземе дела на 
ConocoPhillips, но впоследствие реши да изкупи обратно акциите СНимка BloomBeRg



Страната ще продава 
миноритарните си 
дялове във водещи 
компании 

Русия планира да намали 
бюджетния си дефицит до 
2.9% от БВП до 2013 г., като 
продаде държавни активи 
и увеличи данъците, заяви 
министърът на финансите 
Алексей Кудрин. 

Дефицит 
Финансовата дупка в дър-
жавните разходи за мина-
лата година беше 5.9% от 
БВП, след като икономиката 
се сви със 7.9%. Дефицитът 
ще бъде намален до 3.6% 
от БВП през следващата 
година и до 3.1% през 2012 
г. Според Кудрин страната 
ще усети резултатите от 
кризата. Икономическият 
ръст от 2011 до 2013 г. ще 
бъде умерен и чак в края на 
2012 г. ще достигне нивата 
от предкризисния период. 

Набиране на средства
Русия планира да заеме 1.5 

трлн. RUB през следващата 
година, 1.3 трлн. RUB през 
2012 г. и 931 млн. RUB през 
2013 г., заяви финансовият 
заместник-министър Сер-
гей Сторчак. Страната се 
надява вътрешният пазар 
да задоволи 90% от нужди-
те от заеми. Руската феде-
рация ще вземе и от резерв-
ния фонд, за да допълни 
дефицита си. Вдигането 
на данъка върху добива на 
газ се очаква да донесе 51.3 
млрд. RUB през следваща-
та година.  

Друг начин за събиране 
на средства е продажбата 
на активи. Министерство-
то на финансите планира 
да продаде миноритарните 
си дялове в някои компа-
нии, между които са двете 
най-големи руски банки 
Сбербанк и VTB Group, ру-
ските жп линии, корабната 
компания „Совкомфлот”, 
Руската селскостопанска 
банка, Агенцията за заеми 
срещу жилищни ипотеки. 
Списъкът ще бъде оконча-
телно уточнен до края на 
годината.
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Русия планира дефицит под 3% до 2013 г.

Безработицата в Германия върви уверено надолу

Подновените взаи-
моотношения между 
фонда и Киев отварят 
път за кредитиране от 
ЕС и СБ

Международният валутен 
фонд (МВФ) одобри заем от 
15.2 млрд. USD за Украйна, 
след като страната се съгла-
си да намали бюджетния 
си дефицит и да вдигне 
цената на природния газ 
като условие за получаване 
на средствата. 

Кредитиране 
Бордът на международната 
кредитна институция се е 
съгласил веднага да пре-
достави първия транш от 
1.9 млрд. USD, като след-
ващите части ще бъдат от-
пускани след тримесечни 
ревизии на икономиката на 
страната. 

Бившата съветска репу-
блика получи и двугодишен 
заем от МВФ в размер на 
16.4 млрд. USD през 2008 
г., когато световната криза 
засегна износа на страната. 
След отпускането на 10.6 

млрд. USD плащанията бяха 
замразени през миналия но-
ември. Тогава правителство-
то отложи съкращаването на 
държавните разходи преди 
президентските избори в 
началото на тази година. 

Вицепремиерът Сергей 
Тигипко заяви, че прави-
телството възнамерява да 
използва към 2 млрд. USD 
от новия заем за покрива-
не на бюджетния дефицит 
през тази година. 

изпълняване  
на условията
Този месец правителството 
увеличи цените на газа за 
домакинствата и за топло-
фикациите. Според друго 
изискване на МВФ бюджет-
ният дефицит трябва да се 
свие до 5.5% от БВП през 
тази година и 3.5% през 
следващата. Подновеното 
сътрудничество с МВФ 
отваря пътя на Украйна и 
към заем от Европейската 
комисия на стойност 610 
млн. EUR (792 млн. USD) и 
друго кредитиране от Све-
товната банка в размер на 
800 млн. USD. 

МВФ одобри нов 
заем за Украйна

▶ Част от средствата във фонда ще бъдат използвани за разработването  
на технологии за намаляване на въглеродните емисии  снимки bloomberg

Страни извън ЕС отпускат 1.79 млрд. EUR  
на бедни членове на евроблока
Специален фонд 
осигурява средства за 
проекти за опазване 
на околната среда 
и климатичните 
промени
Норвегия, Исландия и Лих-
тенщайн постигнаха съгла-
сие за отпускането на 1.79 
млрд. EUR за най-бедните 
западни и източни членки 
на ЕС. Средствата са за 
следващите пет години и ще 
бъдат използвани за зелени 
проекти, трудови права и чо-
вешки ресурси. Субсидии- 
те са с 22% повече от тези, 
отпускани през предишния 
период. Първоначалното 
искане на Европейския 
съюз беше за над 2 млрд. 
EUR, но впоследствие беше 
намалено. 

Фондът е част от договора 
за Европейската икономи-
ческа общност, според кой-
то трите страни се обвърз-
ват с ЕС. Той им дава право 
да участват на вътрешния 
пазар, без да са действител-
ни членки на блока. 

Позицията  
на Норвегия
Норвегия осигурява 97% от 
средствата, или 1.78 млрд. 
EUR. Разговорите за подпис-
ването на споразумението се 
проточиха до декември 2009 
г. заради спор за квотите за 
риболов за страната, които 
също са част от документа. 
В края на миналата година 
Осло се съгласи с условията. 
Оттогава всички европейски 
страни, които са включени в 
споразумението, спорят кой 
колко получава. Тези раз-
ногласия пречат на подпис-
ването на документа, а без 
подписа на всяка държава 
средствата не може да бъдат 
отпускани. Ето защо, макар 
периодът за финансиране да 
е 2009-2014 г., финансите в 
действителност няма да са 
на разположение на страни-
те преди 2011 г.  

Предназначение
Полша е най-големият по-
лучател с 578.1 млн. EUR, 
следвана от Румъния с 306 
млн. EUR. По-голяма част 
от парите ще бъде заделена 

за програми за опазване на 
околната среда, енергия от 
възобновяеми източници и 
развиване на технологии за 
намаляване на въглеродните 
емисии. 

„Навлизаме в критична 
фаза на усилията за борба 
с климатичните промени. 
Ето защо сме доволни, че 
постигнахме съгласие с ЕС 
за отдаване на приоритет на 
този въпрос при сътрудни-
чеството ни с Европейската 
икономическа общност и 
другите страни членки на 
Евросъюза”, казва външ-
ният министър на Норвегия 
Йонас Гар Стьоре. 

Други спонсори
Швейцария, която също не 
е член на Европейския съ-
юз, има подобна схема за 
финансиране на нови дър-
жави членки на блока. По-
настоящем Брюксел търси 
начини да интегрира Берн 
в договора за Европейска-
та икономическа общност, 
който беше отхвърлен от 
швейцарците на референдум 
през 1992 г. 

Най-голямата евро-
пейска икономика 
вече усеща нуждата 
от квалифицирана 
работна ръка

През юли за тринадесети 
пореден месец броят на без-
работните в Германия отчете 
спад. Според данни на фе-
дералната агенция по труда 
хората без работа през този 
месец са намалели със се-
зонно коригираните 20 хил. 
души до 3.21 млн. Това е 

най-ниска стойност от но-
ември 2008 г. Коригираното 
ниво на безработицата падна 
до 7.6%. 

Една от причините е и 
търсенето на сезонни ра-
ботници в строителството, 

хранителната индустрия и 
търговията на дребно, комен-
тират агенциите за наемане 
на персонал. В страната вече 
започва да се усеща нуждата 
от квалифицирана работна 
ръка. 

оптимизъм 
Данните излизат в един ден с 
докладите на големи компа-
нии в страната, които отчитат 
по-високи от прогнозирано-
то печалби. Услугите и про-
изводството също отчетоха 
възход, а бизнес доверие-

то удари тригодишен връх. 
Индексът за доверието на 
бизнеса изненадващо скочи 
от 101.8 на 106.2 пункта този 
месец. Всички тези факти са 
сигнал, че икономиката на 
страната, водена от износа, 
върви към възстановяване. 

очаквания 
Министърът на икономиката 
Райнер Брюдерле заяви, че 
очаква икономиката да на-
расне с 2% през тази година. 
Предишната прогноза беше 
за увеличение от 1.4%. 

▶ "Руски железници” е едно от предприятията, чийто 
миноритарен дял държавата смята да продаде

▶ Заместник-директорът на МвФ Джон Липски е 
убеден, че благодарение на реформите в енергийния и 
финансовия сектор Украйна върви към растеж

7.6
▶ процента е 
безработицата в 
Германия за юли
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Мерни единици:  1 bu. соя = 27.216 кг ; 1 bu. царевица = 25.4016 кг ; 1USd  = 1 U.S. cent
1bu. овес = 15.4224 кг; 1 lb. = 0.4536 кг ; 1 cwt = 50 кг.; 1 gal. = 3.785 л ;  1 MT = 1000 кг

Борси:   CBOT - Чикагска стокова борса; CME - Чикагска търговска борса; 
NYBOT - Нюйоркска стокова борса; ASE - Австралийска стокова борса 

Източник: Bloomberg

Вид	 Борса	 Единица	 Цена	 3м.
Мед LME USD/т 7120 7253,5
Калай LME USD/т 19410 19500
Олово LME USD/т 1968 2034
Цинк LME USD/т 1923,5 1995,5
Алуминий LME USD/т 2059 2105,5
Никел LME USD/т 20435 20604
Алуминиева сплав LME USD/т 2100 2100

Вид	 Борса	 Единица	 Купува	 Продава
Злато LME USD/тр.у. 1163 1163,3
Сребро LME USD/тр.у. 17,61 17,61
Платина LME USD/тр.у. 1551,5 1554
Паладий LME USD/тр.у. 486 489
Родий LME USD/тр.у. 2225 2300

▶ Цени на благородни метали

▶ Спот цени на цветни метали

Вид	 Борса	 Единица	 Август	 Септември
Суров петрол NYMEX USD/б 76,31 77,39
Брент ICE USD/б 76,09 76,42
Газьол ICE USD/т 646,5 640,75
Природен газ NYMEX USD/MMBtu 4,78 4,77
Бензин 95 NYMEX USD/т 700 -
Нафта NYMEX USD/т 626 -

Вид	 Разновидност	 Борса	 Единица	 Септември
Пшеница Soft Red CBT USD/т 230,38
Царевица Yellow CBT USD/т 151,68
Ечемик Feed ASX USD/т 224,94
Памук No.2 NYBOT USD/т 1691,14
Какао  NYBOT USD/т 2997,00
Кафе Arabica NYBOT USD/т 3672,84
Соя No.2 ICE USD/т 359,62
Захар White NYSE LIFFE USD/т 576,00

▶ Цени на петрол и петролни 
продукти

▶Фючърси на агрокултури

Валутният курс за митнически цели е курсът 
на БНБ определен в предпоследната сряда от 
месеца и публикуван този или на следващия ден, 
който се използва през следващия календарен 
месец, освен ако не бъде заменен от курса 
определен по чл. 91 от ППЗМ. Курсовете сa 
валидни до 24.00 часа на 31.07.2010.

„Ти Би Ай Асет Мениджмънт” ЕАД - Цени при прехвърляне за дата 30.07.2010 г.

ПРЕХВЪРЛЯНЕ ОТ:

ПРЕХВЪРЛЯНЕ В:
Ти Би Ай  Евробонд

(Емисионна 
ст-ст)

Ти Би Ай Комфорт
(Емисионна 

ст-ст)

Ти Би Ай Хармония
(Емисионна 

ст-ст)

Ти Би Ай Динамик
(Емисионна

 ст-ст)
Ти Би Ай Евробонд  
Ти Би Ай Комфорт
Ти Би Ай Хармония
Ти Би Ай Динамик
Цените са в лева и са валидни за поръчки, подадени предишния работен ден. Разходите за емитиране на една акция 
или един дял са включени в горепосочените цени.
Цената на обратно изкупуване на една акция/един дял на съответния фонд, от който е прехвърлянето е равна на 
Нетната стойност на активите на една акция или на един дял на този фонд.

Валута	 Код	 За		 Стойност	
Currency	 Code	 For	 Rate	
Австралийски долар AUD 1 1,3909
Бразилски реал BRL 10 8,9003
Канадски долар CAD 1 1,5425
Швейцарски франк CHF 1 1,4370
Китайски ренминби юан CNY 10 2,3397
Чешка крона CZK 100 7,6028
Датска крона DKK 10 2,6275
Естонска крона EEK 10 1,2500
Британска лира GBP 1 2,3768
Хонконгски долар HKD 10 2,0492
Хърватска куна HRK 10 2,7183
Унгарски форинт HUF 1000 6,9756
Индонезийска рупия IDR 10000 1,7605
Исландска крона ISK 100 3,4510
Японска йена JPY 1000 6,7442
Южнокорейски вон KRW 100 1,7658
Литовски литаc LTL 1000 1,3416
Латвийски лат LVL 10 5,6645
Мексиканско песо MXN 1 2,7609
Малайзийски рингит MYR 10 1,2665
Норвежка крона NOK 10 4,9254
Новозеландски долар NZD 10 2,4667
Филипинско песо PHP 10 1,1321
Полска злота PLN 100 3,4613
Нова румънска лея RON 10 4,8100
Руска рубла RUB 10 4,6308
Шведска крона SEK 100 5,1398
Сингапурски долар SGD 10 2,0562
Словашка крона SKK 10 1,1462
Тайландски бат THB 100 4,9228
Нова турска лира TRY 10 1,0166
Щатски долар USD 1 1,5939
Южноафрикански ранд ZAR 10 2,1081

▶ Курсове за 
митнически  
оценки

Валута	 Код	 За		 Стойност	 Разлика
Currency	 Code	 For	 Rate	 Difference
ЕВРо	 EUR	 1	 1,96	 0
АВСТРАЛИйСКИ ДОЛАР AUD 1 1,34885 0,00167
БРАЗИЛСКИ РЕАЛ BRL 10 8,48811 -0,03143
КАНАДСКИ ДОЛАР CAD 1 1,44833 -0,01223
ШВЕйЦАРСКИ ФРАНК CHF 1 1,43179 0,01040
КИТАйСКИ РЕНМИНБИ ЮАН CNY 10 2,20855 -0,01247
ЧЕШКА КРОНА CZK 100 7,89819 0,07017
ДАТСКА КРОНА DKK 10 2,62524 0,00067
ЕСТОНСКА КРОНА EEK 10 1,25000 0,00000
БРИТАНСКА ЛИРА GBP 1 2,33755 -0,00771
ХОНКОНГСКИ ДОЛАР HKD 10 1,92696 -0,01141
ХЪРВАТСКА КУНА HRK 10 2,69967 0,00000
УНГАРСКИ ФОРИНТ HUF 1000 6,89134 -0,03833
ИНДОНЕЗИйСКА РУПИЯ IDR 10000 1,66872 -0,00365
ИНДИйСКА РУПИЯ INR 100 3,21593 -0,00349
ИСЛАНДСКА КРОНА ISK 1000 6,74424 0,00000
ЯПОНСКА йЕНА JPY 100 1,72108 0,00559
ЮжНОКОРЕйСКИ ВОН KRW 1000 1,26131 -0,00995
ЛИТОВСКИ ЛИТАC LTL 10 5,66448 0,00000
ЛАТВИйСКИ ЛАТ LVL 1 2,75741 -0,00078
МЕКСИКАНСКО ПЕСО MXN 10 1,18121 -0,00682
МАЛАйЗИйСКИ РИНГИТ MYR 10 4,68990 -0,02704
НОРВЕжКА КРОНА NOK 10 2,45384 0,00323
НОВОЗЕЛАНДСКИ ДОЛАР NZD 1 1,08681 -0,01191
ФИЛИПИНСКО ПЕСО PHP 100 3,27451 -0,01116
ПОЛСКА ЗЛОТА PLN 10 4,88469 0,00366
НОВА РУМЪНСКА ЛЕЯ RON 10 4,58534 -0,01175
РУСКА РУБЛА RUB 100 4,95757 -0,01948
ШВЕДСКА КРОНА SEK 10 2,06518 0,00196
СИНГАПУРСКИ ДОЛАР SGD 1 1,09878 -0,00372
ТАйЛАНДСКИ БАТ THB 100 4,64083 -0,02635
НОВА ТУРСКА ЛИРА TRY 10 9,89392 -0,06144
ЩАТСКИ ДОЛАР USD 1 1,49654 -0,00887
ЮжНОАФРИКАНСКИ РАНД ZAR 10 2,04478 -0,00285
ЗЛАТО (1 ТРОй УНЦИЯ) XAU 1 1744,03000 -4,23000

▶ Kурсове на чуждестранни валути

Обменни курсове на чуждестранните валути към левa за 30.07.2010 година. 
Тези курсове се основават на чл. 29, ал. 2 от Закона за БНБ и референтните курсове на ЕЦБ 
за съответния ден, и се прилагат за целите на статистическата и счетоводната отчетност.

▶ Котировки на взаимните фондове
Фонд

Тип  Ем. ст/ст  ЦОИ     Доходност и Риск  
       От началото   Стандартно За последните  От началото Начало на публ. 
       на годината  отклонение 12 мес.  на публ. предл. предлагане
       (не се анюализира)    (анюализирана) 
 за поръчки за поръчки за поръчки след края преди края       
 над 20000 лв от 2000 до 20000 под 2000 лв  на 2-та год. на 2-та год.

Аврора Капитал АД
Аврора кепитъл - балансиран
Аврора кепитъл - global commodity fund
ДФ Аврора Кепитъл Югоизточна Европа
Актива Асет Мениджмънт АД 
Дф Актива Високодоходен
ДФ Актива Балансиран
Астра Асет Мениджмънт АД 

ДФ Астра Кеш
ДФ Астра Баланс
ДФ Астра Плюс
БенчМарк Асет Мениджмънт АД 
ДФ БенчМарк Фонд-1 Акции и Облигации
ИД БенчМарк Фонд-2 Акции
ДФ БенчМарк Фонд-3 Сектор Недвижими Имоти
ДФ БенчМарк Фонд-4 Енергетика
ДФ БенчМарк Фонд-5 ЦИЕ
БенчМарк Фонд-6 Паричен
Болкан Капитал Мениджмънт АД
ДФ БКМ Балансиран Капитал
ДФ Европа
ДФ Балкани
Варчев Мениджинг Къмпани ЕАД
ДФ Варчев високодоходен фонд
ДФ Варчев Балансиран фонд
ДСК Управление на активи АД 
ДФ ДСК Стандарт
ДФ ДСК Баланс
ДФ ДСК Растеж
ДФ ДСК Имоти
ДФ „ДСК Евро Актив”
Елана Фонд Мениджмънт АД 
ДФ Елана Балансиран Евро Фонд
ДФ Елана Балансиран Доларов Фонд
ИД Елана Високодоходен Фонд
ДФ Елана Фонд Паричен Пазар
ДФ Елана Долар Фонд
ДФ Еврофонд
Златен Лев Капитал АД 
ИД Златен лев 

ДФ Златен лев Индекс 30  
Капман Асет Мениджмънт АД 

ДФ Капман Фикс 
ИД Капман Капитал
ДФ Капман Макс
Карол Капитал Мениджмънт ЕАД 
ИД Адванс Инвест
ДФ Адванс Източна Европа
Адванс IPО Фонд 
КД Инвестмънтс ЕАД
ДФ КД Облигации България
ИД КД Пеликан
ДФ КД Акции България
КТБ Асет Мениджмънт АД 

КТБ Балансиран Фонд
КТБ Фонд Акции
ОББ Асет Мениджмънт АД
ДФ ОББ Платинум Облигации
ИД ОББ Балансиран Фонд
ДФ ОББ Премиум Акции
ДФ ОББ Патримониум Земя
Оверон Финанс АД
ДФ Оверон ПРЕСТО
ПФБК Асет Мениджмънт АД 

ДФ ПИБ- Авангард
ДФ ПИБ- Класик
ДФ ПИБ- Гарант
Райфайзен Асет Мениджмънт (България) ЕАД  
Райфайзен (България) Фонд Паричен Пазар
Райфайзен (България)  Фонд Облигации
Райфайзен (България)  Балансиран Фонд
Райфайзен (България) Фонд Акции
Райфайзен (България) Балансиран Доларов Фонд
Райфайзен (България) Фонд Защитена Инвестиция в Евро

Свободен период от 29.04.2010 до 8.05.2010
Лимитиран период” от 9.05.2010 до 7.08.2010

Сентинел Асет Мениджмънт АД
Договорен фонд Сентинел - Рапид
Договорен фонд Сентинел - Принсипал

Стандарт Асет Мениджмънт АД
ДФ Стандарт Инв. Балансиран Фонд
ДФ Стандарт Инв. Високодоходен Фонд
ДФ Стандарт Инв. Международен Фонд
ДФ Стандарт Инв. Консервативен Фонд
Статус Капитал АД  

Статус Нови Акции
Статус Финанси
ДФ Статус Глобал ETFs

Ти Би Ай Асет Мениджмънт ЕАД 
ИД Ти Би Ай Евробонд
ДФ Ти Би Ай Комфорт
ДФ Ти Би Ай Хармония
ДФ Ти Би Ай Динамик
ДФ Ти Би Ай Съкровище
ЦКБ Асетс Мениджмънт ЕАД 
ЦКБ Лидер
ЦКБ Актив
ЦКБ Гарант
Юг Маркет Фонд Мениджмънт АД 
ДФ Юг Маркет Максимум
ДФ Юг Маркет Оптимум

Източник: БАУД (www.baud.bg)  

балансиран 4.7387 4.7624  4.9282 4.7387 4.6439   -7.97% 14.97% -10.71% -25.64% 21.01.2008
фонд в акции 6.6119 6.6450  6.8764 6.6119 6.4797   -6.66% 14.32% -7.83% -15.17% 23.01.2008
високодоходен 10.1302 10.2822  10.5354 0.0000 0.0000   0.70% N/A N/A N/A 23.09.2009
             
фонд в акции 2.1909    2.1909    -12.09% 27.53% -5.72% -58.71% 12.11.2007
балансиран 2.6105    2.6105    -12.24% 24.19% -7.49% -52.13% 12.11.2007

паричен пазар 11.1794  11.1738  11.1570 11.1682 11.1682 11.1738 4.02% 0.12% 6.96% 6.34% 06.10.2008
балансиран 10.6603  10.6073  10.5012 10.5543  0.0000 -0.95% 4.71% 5.57% 3.36% 06.10.2008
фонд в акции 9.6799  9.6317  9.4872 9.5354  0.0000 -6.31% 8.73% 1.53% -2.08% 06.10.2008
             
балансиран 13.3802    13.2477    -1.30% 6.45% 3.33% 6.27% 14.12.2005
фонд в акции 7.6670    7.5911    -9.38% 13.39% -5.94% -5.50% 01.03.2006
фонд в акции 5.0359    4.9860    -14.82% 11.88% -12.28% -15.64% 21.06.2006
фонд в акции 7.7631    7.5370    -4.84% 12.72% 3.05% -10.77% 05.02.2008
фонд в акции 10.9892    10.6691    3.97% 11.98% 10.78% 2.64% 05.02.2008
паричен пазар 11.9058    11.9058    4.95% 0.21% 8.90% 8.43% 03.06.2008
     до 2 г.  над 2 г.      
фонд в облигаци 80.1709    79.8903  80.1709  -3.33% 2.11% 3.49% -5.38% 20.11.2006
фонд в акции 45.9421    45.7124  45.9421  -11.47% 2.99% -8.01% -14.66% 20.11.2006
фонд в акции 62.7728    62.4589  62.7728  -8.95% 4.18% -1.19% -13.20% 03.10.2007
             
фонд в акции 97.8121    96.3559    -5.43% 3.04% -3.44% -0.85% 04.01.2007
балансиран 79.6492    78.4634    -4.55% 1.91% -4.93% -7.55% 25.06.2007
             
фонд в облигаци 1.29678    1.29418    3.74% 0.83% 6.40% 5.71% 01.12.2005
балансиран 1.04922    1.04294    -2.79% 6.00% 3.21% 0.97% 01.12.2005
фонд в акции 0.71391    0.70331    -8.67% 13.56% 4.06% -7.56% 01.03.2006
фонд в акции 0.72880    0.72444    -0.71% 1.98% 1.94% -12.47% 07.03.2008
ниско рисков 1.04500    1.04187    1.87% 0.39% 3.57% 3.47% 07.05.2009

балансиран 100.2644    99.2668    -2.89% 9.39% 3.38% -0.05% 07.12.2005
балансиран 106.4705    105.4111    -3.46% 8.28% 0.65% 1.32% 06.03.2006
фонд в акции 85.1703    83.9023    -5.98% 13.61% 3.90% -1.81% 20.06.2005
паричен пазар 120.7899    120.7899    5.14% 0.64% 6.95% 7.12% 31.10.2007
ниско рисков 92.9995    92.6279    3.01% 2.98% -3.90% -2.92% 01.02.2008
ниско рисков 105.6436  105.5381  105.2215  105.5381  3.05% 1.39% 5.36% 5.12% 01.07.2009

балансиран 4.4373     4.4107     -9.77% 10.12% 1.05%*** 4.19% 08.07.1999
 до 100 000 лв от 100 001 до 1 000 000 лв.  над 1 000 000 лв.
фонд в акции 0.8819  0.8776  0.8754   0.8710     -17.12% 16.92% -7.04%*** -11.04% 01.06.2009
             
ниско рисков 10.0100    0.0000    N/A N/A N/A N/A 01.06.2010
балансиран 17.1012     16.9820     -8.70% 8.33% -6.73% 9.67% 28.09.2004
фонд в акции 10.6108    10.4632     -13.06% 12.45% -10.02% 1.16% 05.01.2006
             
фонд в акции 1.1847     1.1672     -8.56% 14.19% 3.81% 1.72% 10.05.2004
фонд в акции 0.7331     0.7223    5.08% 21.81% 28.25% -8.18% 04.10.2006
фонд в акции 0.9461     0.9321    7.89% 21.06% 5.43% -2.59% 23.11.2007
 до 100 000 лв.  над 100 000 лв.          
фонд в облигаци 129.4262  129.2327  128.9748    2.40% 3.31% 5.02% 6.19% 04.05.2006
балансиран 13.9636  13.9636  13.8253    -7.21% 8.31% -3.94% 1.64% 17.12.2004
фонд в акции 0.7180  0.7109  0.7039    -4.18% 15.57% 4.02% -7.95% 04.05.2006
             
балансиран 786.7588    780.8728    0.88% 6.33% 10.95% -9.69% 09.05.2008
фонд в акции 704.2883    699.0193    -0.66% 7.97% 12.74% -13.39% 09.05.2008
             
фонд в облигаци 11.2052    11.2052    3.09% 1.88% 6.61% 2.56% 30.01.2006
балансиран 114.7774    114.7774    -4.37% 7.15% 3.32% 1.43% 30.01.2005
фонд в акции 6.2518    6.2518    -11.24% 16.14% 6.46% -9.92% 30.01.2006
фонд в акции 9.9316    9.9316    -1.36% 2.02% 0.65% -0.46% 30.01.2009
             
фонд в акции 8.3093    0.0000    N/A N/A N/A N/A 25.06.2009
 за поръчки до 100 000 лв  за поръчки над 100 000 лв          
фонд в акции 0.4990  0.4965  0.4940    -5.20% 8.49% -0.75% -22.93% 19.11.2007
балансиран 0.7333  0.7307  0.7281    -1.78% 3.87% 1.32% -11.02% 19.11.2007
ниско рисков 0.9878  0.9863  0.9848    2.42% 1.54% 6.14% -0.51% 19.11.2007
 до 50 000 лв / 40000 USD  над 50 000 лв / 40000 USD          
консервативен 1.2534  1.2515 1.2496    3.48% 0.38% 7.99% 5.27% 16.03.2006
консервативен 1.2770  1.2732 1.2694    4.19% 1.10% 8.97% 5.68% 16.03.2006
балансиран 0.8484  0.8450 0.8416    -2.42% 4.72% -0.02% -3.78% 16.03.2006
фонд в акции 0.6214  0.6183 0.6152    -7.91% 8.98% -4.32% -10.42% 16.03.2006
балансиран 0.7249  0.7220 0.7191    -5.02% 6.30% -4.05% -12.40% 11.02.2008
консервативен            19.01.2010
 0.0000  0.0000 0.0000    N/A N/A N/A N/A 
 1.0242  1.0242 0.9730    N/A N/A N/A N/A 

паричен пазар 1.1735   1.1735    2.43% 0.22% 4.12% 3.68% 15.11.2005
балансиран 1.0156    до 90 дни  над 90 дни  0.12% 3.92% 5.87% 0.11% 12.09.2005
     1.0004  1.0105      

балансиран 6.9936   6.9936    -14.86% 11.87% -1.37% -7.78% 01.03.2006
фонд в акции 6.1281   6.1281    -12.59% 14.29% 4.98% -10.50% 01.03.2006
фонд в акции 2.8389   2.8389    1.23% 15.64% 8.87% -31.58% 05.04.2007
консервативен 10.4226   10.4226    -0.06% 1.76% 1.26% 2.58% 12.12.2008
 клас А за поръчки клас А за поръчки клас А за поръчки клас  В Клас А          Клас В при изпълнена      Клас В при прекратена
 до 20000 лв над 20000 до 300000 над 300000    инв. схема инв. схема
фонд в акции 0.7476 0.7440 0.7421                                             0.7366             0.7366                          0.7403  0.7219 1.52% 13.20% 5.24% -7.04% 22.05.2006
фонд в акции 0.4293 0.4272 0.7421                                             0.4230            0.4230                          0.4251  0.4145 2.92% 17.74% 18.12% -23.30% 02.05.2007
фонд в акции                                        101.2264                                                             99.9828                                                                          99.2367   N/A N/A N/A N/A 03.05.2010

фонд в облигаци 320.0497    319.5696    2.56% 0.24% 4.77% 7.21% 17.11.2003
ниско рисков 13.1246    13.0590    1.19% 3.02% 6.55% 6.10% 27.12.2005
балансиран 11.8267    11.7084    -1.70% 6.18% 4.95% 3.72% 27.12.2005
фонд в акции 8.1184    8.0372    -5.85% 12.38% 4.73% -4.22% 07.09.2005
балансиран 20.5246    20.5246    1.21% 3.70% 4.55% 0.93% 08.10.2007
             
фонд в акции 6.4483    6.4161    -4.71% 6.62% -2.98% -12.97% 01.06.2007
балансиран 7.8249    7.7858    -3.90% 6.09% -2.00% -7.47% 01.06.2007
консервативен 11.4810    11.4524    5.59% 3.07% 10.66% 4.79% 04.09.2007
             
фонд в акции 1.1564    1.1333    -5.48% 6.34% -1.80% 3.83% 18.09.2006
балансиран 1.0209    1.0107    -3.09% 3.82% -0.18% 0.98% 10.06.2008

За	дата	29.07.2010	г.

Фондове,	управлявани	от		 Клас		 Валута	 Емисионна	стойност		 Цена	при	
"Пайъниър	Инвестмънтс	Австрия"	 дялови	 	 (нетна	стойност	на		 обратно	изкупуване
	 единици	 	 активите	на	единица		 	(нетна	стойност	на	
	 	 	 +	такса	за	издаване)	 активите	на	единица)

Фондове Пайъниър Австрия 
Гарантирана кошница 2010 ИР* EUR 1094,17 1127

Дялови единици от фондовете, управлявани от Пайъниър Инвестмънтс Австрия, могат да бъдат придобивани чрез следните клонове на 
“Ейч Ви Би Банк Биохим” АД: “Аксаков” №5 - отдел “Частно банкиране”, “Централен”, “Батемберг”, “Европа”, “Витоша”, “Южен парк” (София), 
“Варна”, “Пловдив” и “Бургас”. Предишни резултати на фондовете не гарантират същото представяне в бъдеще. Стойността на инвестицията 
и доходът от нея могат да се увеличат или да намалеят и няма гаранци - от Пайъниър Инвестмънтс Австрия, групата на “Банк Аустрия 
Кредитанщалт” или друго трето лице - за възвращаемост на първоначално инвестираните суми. 
*Изцяло	реинвестиращи

Взаимен	фонд
Нетна	стойност	
на	активите	на	

дял	(НСАД)

Емисионна	
стойност		

(цена	при	покупка)

Цена	при	
обратно	

изкупуване
Цени	за	1	дял	за	29/07/2010

ОТП Централно-европейски фонд в акции € 1,139373 € 1,162160 € 1,133676
ОТП Международен фонд в акции - Ю Би Ес 
Фонд на фондовете € 0,887348 € 0,905095 € 0,882911

ОТП - Ди Ви Ес Фонд на Фондовете в акции 
от развиващи се пазари € 0,833563 € 0,850234 € 0,829395

Цените са валидни за поръчки, подадени на 26/07/2010 г. Включените в цените разходи са както 
следва: при придобиване - 2.00% от НСАД, но не по-малко от 10 евро (левовата им равностойност) 
по една поръчка; при обратно изкипиване - 0.50% от НСАД. 

Цени	за	1	дял	за	30/07/2010
ДСК Фонд Паричен Пазар 1,134546  лв. 1,134546  лв. 1,134546  лв.
Цените са валидни за поръчки подадени на 30/07/2010 г. Няма разходи при емитиране и обратно 
изкупуване на дялове на фонда. Информация може да се получи от Call Center на “Банка ДСК” ЕАД на 
тел. 0700 10 375 на цената на един градски разговор и на интернет страниците www.dskbank.bg и 
www.otpbank.hu 

28.07.2010	г.

157,13 156,37 155,60 155,22 153,30 153,30
11,86 11,80 11,74 11,71 11,57 11,57
84,52 84,11 83,70 83,29 82,06 82,06
98,89 98,41 97,93 97,45 96,01 96,01
756,86 753,19 749,52 745,84 734,82 734,82
162,82 162,05 161,27 160,50 155,07 155,07
78,69 78,31 77,93 77,55 75,66 75,66
151,64 150,91 150,18 149,46 145,81 145,81
300,98 299,55 298,12 296,68 286,65 286,65
188,82 187,92 187,02 186,12 179,83 179,83
229,53 228,44 227,34 226,25 218,60 218,60
80,18 79,80 79,41 79,03 76,36 76,36
232,42 231,31 230,20 229,10 221,35 221,35

до	15.00	ч.	на	26.07.2010	г.

ВАЛУТА	 Код	 Купува	 Продава		 Hай-висока	 Hай-ниска

Currency	 Code	 Buy	 Sell	 High	 Low

ЩАТСКИ ДОЛАР USD 1,3 1,3 1,3 1,3

БРИТАНСКА ЛИРА GBP 0,83 0,83 0,84 0,83

ЯПОНСКА йЕНА JPY 113,76 113,79 114,74 113,61

ШВЕйЦАРСКИ ФРАНК CHF 1,37 1,37 1,38 1,37

НОРВЕжКА КРОНА NOK 7,99 7,99 8,03 7,98

ШВЕДСКА КРОНА SEK 9,49 9,49 9,51 9,47

КАНАДСКИ ДОЛАР CAD 1,34 1,34 1,35 1,34

АВСТРАЛИйСКИ ДОЛАР AUD 1,45 1,45 1,46 1,44

УНГАРСКИ ФОРИНТ HUF 283,12 283,48 284,14 281,5

ЧЕШКА КРОНА CZK 24,94 24,95 25,08 24,94

РУСКА РУБЛА RUB 39,26 39,28 39,38 39,26

ПОЛСКА ЗЛОТА PLN 4,01 4,02 4,02 3,99

▶ Валути спрямо евро 

Най-високият курс е най-високият курс купува, най-ниският - най-ниският курс продава. 
 Данни от 17.00 ч българско време на 29.07.2010 г.

N/A 13.3018 12.0455 8.2686 
321.1699 N/A 12.0041 8.2402 
322.7701 13.1902 N/A 8.1996 
322.7701 13.1902 11.9450 N/A 
 

Договорен фонд

Стойност	за	един	дял	29.07.2010	г Доходност

Емисионна 
стойност

Цена на обр. изк. От началото на 
годината За последните 12 

месеца
до 90 дни над 90 дни (Не се анюализира)

Сентинел	-	Принсипал 1.0156	лв. 1.0004	лв. 1.0105	лв. 0.12% 5.87%

Сентинел	-	Рапид 1.1735	лв. 1.1735	лв. 2.43% 4.12%

За ДФ „Сентинел – Принсипал” разходите по емитирането в размер на 0,5 % и по обратното изкупуване в размер на  
1 % от НСА на един дял са включени в емисионната стойност, респективно в цената на обратно изкупуване за дялове, 
държани по-малко от 90 дни. За ДФ „Сентинел – Рапид” емисионната стойност и цената на обратно изкупуване са 
равни на НСА на един дял.

Цените	са	валидни	за	поръчки,	подадени	на	28	юли	2010	г.

www.sentinel-am.bg
тел. 02/ 980 14 26
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Цената на 
петрола 
отбеляза 

повишение по време 
на последната сесия 
в Ню Йорк и дос-
тигна 78.24 USD/б. 
Слабите позиции 
на долара и добрите 
новини от Германия 
вдигнаха стойност-
та на нефта

По време 
на борсова-
та сесия в 

четвъртък измери-
телят добави 112 
пункта към стой-
ността си. Добрите 
новини за спада на 
германската без-
работица оказаха 
важна подкрепа на 
индекса

индекс на деня

1.04
▶ процента се повиши 
испанският индекс Ibex 35 и 
достигна 10 755.1 пункта

Стока на деня

3.04
▶ процента спечели 
паладият по време на 
вчерашната борсова 
сесия и достигна 483.75 
USD/тр.у.

Пшеницата поскъпна с 37% за месец
Пшеницата, търгувана 
на борсата в Чикаго, 
поскъпна с 37% в рам-
ките само на месец, като 
толкова рязко поскъпва-
не не е наблюдавано за 
последните 37 години. 
Сушата, обхванала Русия 
и Европа, уврежда ре-
колтата и това е главната 
причина за сегашните 
стойности на зърното.

Руският институт за 
земеделски пазарни про-
учвания (IKAR) прогно-
зира, че сушата и почти 
40-градусовите жеги в 
Русия ще доведат близо 
до 50% спад на експорта. 
Очаква се експортът да се 
срине до 9.5 млн. т, след 
като година по-рано изно-
сът е бил 18 млн. т.

Реколтата от пшеница 
в Русия може да падне 
с 24% до 47 млн. т, след 
като по-ранните прогнози 
бяха за количества в рам-
ките на 51 млн. т. През 
2009 г. реколтата, която 
беше прибрана, достигна 
62 млн. т.
Данните за украинския 
експорт също не са 
обнадеждаващи. Спо-
ред цифрите, изнесени 

от  украинския аграрен 
институт, износът на 
страната ще падне с 13% 
до 18.5 млн. т, след като 
предишната година той 
стигна 21.2 млн. т.

Проблем със зърното 
има и в Индия, където 
близо 10 млн. т пшеница 
и ориз може да бъдат 
загубени  заради липсата 

На борсата 
в Чикаго 

фючърсите на 
пшеницата за 
септември се 
търгуваха за 230 
USD/т, което е 
повишение от 1.87%

Георги Георгиев 
ggeorgiev@pari.bg

▶ руският износ на пшеница ще падне с 50% до 9.5 млн. т
снимка bloomberg

Еврото докосна 
1.31 EUR/USD
Еврото успя за първи 
път да се доближи до 1.31 
EUR/USD. При такива 
стойности валутата се 
търгуваше преди почти 
три месеца, когато ЕС и 
МВФ взеха решението за 
отделянето на безпреце-
дентните 940 млрд. USD 
като спасителна помощ 
за европейските държави, 
засегнати от дълговата 
криза.

Една от най-важните 
новини обаче беше тази 
за пазара на труда в Гер-
мания. Според официал-
ните данни в края на юни 
безработните в страната 
са намалели с 20 хил., 
като с толкова се понижи-
ха и през май. Броят им 
започна да пада още през 
февруари и това е пети 
пореден месец, белязан с 
намаляване на безработи-
цата.

Най-осезателно поло-
жителните икономиче-
ски новини се усещат в 
Западна Германия. Към 
края на миналия месец 

На последната 
сесия еврото се 

котираше за 1.3094 
EUR/USD, което е 
повишение от 0.77%

общо 3.2 млн. германци 
са регистрирани към 
бюрата по труда съгласно 
сезонно-коригираните 
данни на Bundesbank. За 
същия период германската 
икономика е осигурявала 
заетост на близо 40.3 млн. 
души, което е с 0.1% над 
заетостта, отчетена през 
май. Равнището на безра-
ботица в страната е било 
7.6%, което отговори на 
пазарните очаквания.

На последната сесия 
еврото се котираше за 
1.3094 EUR/USD, което е 
повишение от 0.77%. Бри-
танският паунд поскъпна 
за шести пореден ден 
спрямо долара и се коти-
раше за 1.5639 GBP/USD.

Благо-
родният 
метал се 

нареди сред най-
печелившите на па-
зара, като добави 15 
USD към стойност-
та си. Големият 
инвеститорски 
интерес помогна 
за постигането на 
добрите резултати

Цена за публикация: 
0.66 лв./колон мм/ без ДДС

За допълнителна 
информация  и заявки: 
тел.02/4395 853, 
e-mail: reklama@pari.bg

СЪОБЩЕНИЕ ЗА ПРОДАЖБА ЧРЕЗ ТЪРГ С ТАЙНО НАДДАВАНЕ
№ 0983/2001/183834/12.07.2010

Подписаният МАРИАНА АТАНАСОВА, публичен изпълнител при Тери-
ториална дирекция гр. София  на НАП, Дирекция “Събиране”, съобщавам, 
че по изпълнително дело № 983/2001г. по описа на същата дирекция ще 
се проведе търг с тайно наддаване, по реда на чл. 251 - чл. 254 от ДОПК, 
в сградата на ТД - гр. София  , ул. „Триадица” №2, 11.08.2010г., от 15.30 ч. 
на следния недвижим имот: УПИ №ІХ в кв. 197 по плана на гр. Ботевград, 
образуван съгласно заповед №ОТС – 55/30.05.2003г. и Решение №3.6 от 
Протокол №22/29.07.2004г. на Община Ботевград, с площ от 9 985кв.
м./девет хиляди деветстотин осемдесет и пет/, граничещ с парцел 
І,  УПИ Х и УПИ ХІІ в кв. 197, заедно с разположения върху него «Цех за 
подготовка на профили» - незавършено строителство, състоящ се 
от : хале №1 със ЗП = 1728кв.м./хиляда седемстотин двадесет и осем/; 
хале №2 със ЗП=3 888.00кв.м./три хиляди осемстотин осемдесет и 
осем/, при първоначална цена 96 600лв. /деветдесет и шест хиляди и 
шестстотин лева/

Огледът на имота  ще се извършва всеки присъствен ден от 03.08.2010 
г. до 09.08.2010 г., от 12.00 ч. до 16.00 ч., на адрес: гр. Ботевград, Софий-
ска област, ул. „Академик Стоян Романски” №46, след предварителна 
уговорка .

Предложенията за участие в търга се подават в сградата на Терито-
риална дирекция гр. София  на НАП,   Дирекция „Събиране”  , ул. „Триадица” 
№2, ет.6 всеки присъствен ден от 03.08.2010 г. до 09.08.2010 г., от 9.00 ч. 
до 17.00ч., стая №10 или по пощата на адреса на ТД на НАП - София.

Разглеждането на предложенията ще се извърши на 11.08.2010г. от 
15.30 ч., в сградата на Териториална дирекция гр. София  на НАП, Дирек-
ция «Събиране» - гр. София, ул. „Триадица” №2 ет.6 , търгова зала.

Депозитът за участие в търга, в размер на 20 на сто от обявената 
начална продажна цена, се внася по банков път до 09.08.2010г., в ТБ “Уни-
Кредит Булбанк АД , IBAN: BG54UNCR96603320296613, BIC: UNCRBGSF .

Условията и правилата за провеждане на търга, както и списък на 
вещите с тяхното описание и продажна цена са на разположение в 
сградата на ТД, гр. София   и на страницата на НАП в ИНТЕРНЕТ на 
адрес: www.nap.bg.   

За контакти: телефон 02/9859 5359

Управляващо дружество „СЕНТИНЕл АСЕТ МЕНИДЖМЪНТ” АД 
уведомява притежателите на дялове и инвеститорите, че на 
28.07.2010 г. е представило на КФН тримесечни отчети към 30.06.2010 
г. на Договорен фонд „Сентинел – Принсипал” и Договорен фонд „Сен-
тинел – Рапид”. Отчетите са на разположение на адрес: гр. София, 
бул. „Витоша” № 56, ап. 3, всеки работен ден от 10.00 до 16.00 часа и 
на адрес: www.sentinel-am.bg.

„БуллЕНД ИНВЕСТМЪНТС” АДСИЦ уведомява акционерите на дру-
жеството и инвеститорите, че на 28.07.2010 г. е представило на КФН 
тримесечен отчет към 30.06.2010 г. Отчетът е на разположение на ад-
рес: гр. София, бул. „Витоша” № 56, ап. 3, всеки работен ден от 10.00 до 
16.00 часа и на адрес: www.bulland.org.

“РуЕН ХОлДИНГ” АД, гр. Кюстендил, уведомява, че е публикувал на 
27.07.2010 година в Комисията за финансов надзор и “БФБ-София” АД 
Неконсолидирания финансов отчет на дружеството за второ триме-
сечие на 2010 година. Желаещите могат да се запознаят с отчетите 
в седалището на дружеството, гр.Кюстендил, ул. ”Оборище” 5, всеки 
работен ден от 9 до 17 часа”.

ЗАД “ДЗИ”, на основание ЗППЦК съобщава, че е представило в Ко-
мисията за финансов надзор, управление “Надзор на инвестиционната 
дейност” и в “БФБ-София” АД, заверен  к финансов отчет и одиторски 
доклад за второ тримесечие на 2010 г.  Желаещите могат да се запозна-
ят с материалите в Централно управление на Дружеството в гр.София, 
бул. “Цар Освободител” №6 до 6..08. 2010г., между 15.00  и 16.00 часа 
или на електронен адрес: www.dzi.bg.

Цена (НСА) на недистрибутивна единица клас А за 28.07.2010 г.

                                                               Pioneer Funds и Pioneer P.F.  
Pioneer Funds и 

Pioneer P.F.  
USD клас EUR клас 

Pioneer Funds - Aмерикански Фонд Пайъниър
Pioneer Funds - Акции от  евро Средиземноморския регион 

и Развиваща се Европа
Pioneer Funds - Японски акции 

Pioneer Funds - Акции на развиващи се пазари
Pioneer Funds - Акции Велик Китай 

Pioneer Funds - Акции от Тихоокеанския Район без Япония
Pioneer Funds - Европейски компании с малка капитализация  

Pioneer Funds - Американски компании със средна капитализация 
Pioneer Funds - Водещи Европейски Компании 

Pioneer Funds - Световни тенденции
Pioneer Funds - Облигации на развиващи се пазари 

Pioneer Funds - Американски Високодоходен
Pioneer Funds - Стратегически доход

Pioneer Funds - Eвропейски корпоративни облигации
Pioneer Funds - Европейски облигации

Pioneer Funds - Краткосрочен в щатски долари
Pioneer Funds - Краткосрочен в евро
Pioneer Funds - Глобален селективен

Pioneer P.F. - Eвро Защитен
Pioneer P.F. - Глобален дефанзивен

Pioneer P.F. - Глобален дефанзивен плюс
Pioneer P.F. - Глобален динамичен

Pioneer P.F. - Глобален прогресивен 
Pioneer Funds - Стоков Алфа

Pioneer Funds - Глобални Oблигации Агрегатен
Pioneer Funds - Европейски акции стойност

Pioneer Funds - Американски –ръст- проучвателен
Pioneer Funds - Глобален гъвкав

Pioneer Funds - Абсолютна доходност равновесен
Общо активи от директни продажби на Pioneer Funds и Pioneer 
P.F. в България (без продукт Авангард)

С условията за инвестиране в Pioneer Funds (Фондове “Пaйъниър”) и Pioneer P.F. (Пайъниър П.Ф.) 
можете да се запознаете  във всички клонове на УНИКРЕДИТ БУлБАНК АД или на адрес www.
pioneerinvestments.cz/bg, УниКредит Булбанк АД създаде безплатната телефонна  линия 
0 800 14 000 (Телефонната линия е на цената на един градски разговор, независимо откъде 
се обаждате.). Предишните резултати от дейността на Фонда нямат по необходимост 
връзка с бъдещите резултати от тази дейност. Стойността на инвестициите и доходът 
от тях могат да се повишат, но и понижат без гаранция за печалба и при съществуването 
на риск за инвеститорите да не си възстановят пълния размер на вложените от тях 
средства. Инвестициите във Фонда не са гарантирани от гаранционен фонд, създаден от 
държавата, или с друг вид гаранция.
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23,88 18,35
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8,13 6,24
10,85 8,34
7 5,38
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11,93 9,17
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8,75 6,72
9,24 7,1
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5,97 4,59
7,93 6,09
 49,33
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7,82 6,01
6,15 4,73
 45,5
 34,22
56,14 43,13
84,01 64,55
 67,17
93,67 71,97
87,2 67
 53,26

€ 77 918 367

на капацитет за съхране-
нието им, предаде FT. Все 
пак Индия ще се опита 
да пласира колкото може 
по-бързо тези количества, 
като според земеделския 
министър на страната 
Шарат Павар вече са 
сключени договори с 
Бангладеш и Непал за 
продажбата на 300 хил. т 
пшеница и ориз.
На последната борсова 
сесия в Париж ноем-
врийските фючърси 
скочиха с 1.1% и по този 

начин спечелиха шест от 
последните седем сесии. 
Търговията с пшеница 
вчера се движеше около 
191.5 EUR/т (250.6 USD/
т), най-скъпите контракти 
от май 2009 г. насам.

На борсата в Чикаго 
фючърсите за септем-
ври се търгуваха за 230 
USD/т, което е повишение 
от 1.87%. Сериозен ръст в 
цената имаше и при царе-
вицата, която поскъпна с 
1.41% до 156 USD/т.

Георги Георгиев 
ggeorgiev@pari.bg
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Старият Несебър за 
пореден път бе заплашен от 
изключване от списъка на 
ЮНЕСКО заради незаконни 
строежи и сергии

Трети път 
стомна за 
вода...

Мине не мине време, и в 
Несебър се разразява скан-
дал, най-често свързан с 
незаконно строителство, 
който заплашва стату-
та на туристическия град 
като част от списъка на  
ЮНЕСКО. Досега на ня-
колко пъти представители 
на организацията са отпра-
вяли словесни забележки 
към Несебър, но този път 
такава точка бе залегнала в 
дневния ред на сесията на 
съвета в Бразилия. Конкрет-
ният повод са многоброй-
ните незаконни постройки 
и алейната търговия, които 
развалят облика на града. 
Несебър обаче има и сери-
озни по-стари прегрешения, 
които също дават своята 
тежест. 

За щастие точката отпад-
на от заседанието в послед-
ния момент и до обсъжда-
не в крайна сметка не се 
стигна.

„Антибългарска”  
кампания?
Дневният ред на заседани-
ето на ЮНЕСКО притесни 
част от отговорните хора. 
Делегация, водена от зам.-
министъра на културата 
Тодор Чобанов, замина за 
Бразилия, за да защитава 
на място българските инте-
реси. „Световната общност 
ни посочва с пръст и наша 
отговорност е да осъзнаем 
сериозността на положени-
ето”, коментира Чобанов.  

Други обаче предпоче-
тоха да видят в случката 
антибългарска кампания, 
атака на конкурентите и 
т.н. „Това е заговор срещу 
България от друга държа-
ва”, каза кметът на Несебър 
Николай Димитров. „Не е 
изключено атаките да идват 
от съседни страни, които 
искат да отклонят туристи 
от България”, разсъждава-
ше и министър Божидар 
Димитров. 

Архитектурен па-
метник или битпазар
Конкретна причина за ре-
акцията на ЮНЕСКО този 
път са масовите прегреше-
ния на несебърлии, свърза-
ни с незаконно изграждане 
на постройки и пристройки 
- търговски обекти, рес-

торанти и надграждане на 
къщите, разбира се, с цел 
приютяване на повече ту-
ристи, както и безбройните 
сергии по калдъръмените 
улички в старата част на 
града, които му придават 
повече вид на битпазар, 
отколкото на архитектурен 
резерват. 

Николай Димитров обяс-
нява, че незаконните прис-
тройки на старите къщи, 
разбира се, са старо наслед-
ство и че общинската адми-
нистрация полага усилия да 
ограничи алейната търго-
вия. Например създаден е 
специален базар на открито 
за амбулантните търговци. 
Не че са изчезнали, но поне 
са на едно място. „Несе-
бър не е някакво негативно 
изключение. Пример в то-
ва отношение е Флорен-
ция, която също е град на  
ЮНЕСКО, но и там има 
улична търговия”, казва 
кметът. 

Разбираемо е, че в разгара 
на сезона изкушението за 
местните хора да припе-
челят от тълпите туристи 
е голямо. И контролът е 
труден, още повече че става 
дума за частни имоти. Но 
да се отрича проблемът, 
може би не е най-доброто 
за града. 

Както и обяснението, че 
това е  „целенасочена и до-
бре режисирана кампания” 
срещу Несебър. Наистина 
ли?

Бизнес апетити 
Ако трябва да върнем лен-
тата немного години назад, 
ще стигнем поне до два 
доста неприятни и стана-
ли популярни в пресата 
случая. Единият е хотел 
„Менабрия”, собственост 
на бившия общински съ-
ветник от Несебър Здравко 
Маждраков, който тихомъл-
ком бе издигнат, поглъщай-
ки и вграждайки в себе си 
една от трите уникални ста-
ринни вятърни мелници на 
древната Месембрия. През 
2007 г., когато  хотелът бе 
„открит” от пресата и об-
ществеността, се разрази 
скандал и тогава за първи 
път ЮНЕСКО заплаши, че 
това може да коства на Не-
себър мястото му в списъка 

на световното културно-
историческо наследство. 
Тогава сегашният минис-
тър без портфейл проф. 
Божидар Димитров, който 
оглавяваше комисията към 
Националния институт за 
паметниците на културата, 
намери решение на пробле-
ма, като просто изключи 
мелницата от обхвата на 
ЮНЕСКО. По този начин 
той реално узакони неза-
конния хотел. 

Вторият сериозен случай 
е скандалът с плановете на 
бизнес дамата Петя Славо-
ва да строи делфинариум 
върху 20 дка в рамките на 
защитения полуостров, къ-
дето строителни дейности 
са забранени и подлежат на 
много строг контрол. Тогава 
дойде и второто предупреж-
дение от ЮНЕСКО. Казусът 
е актуален и към момента, 
тъй като вървят съдебни 
дела между банкерката и 
община Несебър.

Усилия
Разбира се, не може да се 

отрече, че наистина се по-
лагат усилия за съхранява-
нето на самите архитектур-
ни обекти и поддръжката 
им. Наскоро завършиха 
реставрациите на една от 
емблематичните църкви в 
града - „Св. Стефан”, и на 
църквата „Св. Йоан Кръ-
стител”, текат проекти за 
реставрация на храмовете 
„Св. Параскева” и „Св. св. 
Архангел Михаил и Гавра-
ил”. Но тъй като целият 
полуостров е обявен за 
защитен от ЮНЕСКО, а не 
само конкретните обекти, 
значение има и цялостният 
облик на стария град. А 
истината е, че той доста 
напомня панаир, на който 
традиционните български 
сувенири „мейд ин Чайна” 
вървят ръка за ръка с арт 
хендмейд. В крайна смет-
ка, както отбеляза и зам.-
министърът на културата 
Тодор Чобанов, „турис-
тът не отива на шопинг в 
Стария Несебър, туристът 
отива, за да се запознае с 
едно уникално културно 
наследство”. Ако го види 
през щендерите с евтин 
трикотаж.

Ани Коджаиванова

Наследство
Защитен  
град

Несебър е един от най-
старите градове в Евро-
па.  Основан е 3000 годи-
ни пр.Хр. от траките и 
е считан за най-богатия 
град на архитектурни 
паметници от среднове-
ковна България със сво-
ите 23 църкви, отразя-
ващи архитектурното 
и художественото вли-
яние на гръцката, рим-
ската и византийската 

▶

епоха.
Най-старата от тях 

е Старата митропо-
лия, или „Света София”, 
датираща от IV век. 
Повечето от църкви-
те са руини, но някои са 
съвсем запазени и рабо-
тят като галерии. В 
старата част на града 
всъщност църквите са 
42, но само половината 
са открити от архео-
лозите и консервирани. 
По средата на провлака 
между стария и новия 
град се намира и едната 
стара мелница, която 

▶
е туристическа атрак-
ция. В началото на 
новия квартал е и дру-
гата мелница на града, 
която сега е вградена в 
хотел.

Уникални в Несебър 
са и старите несебър-
ски къщи из целия град, 
които са образец на 
типична за региона 
архитектура. За съжа-
ление огромна част от 
тях са незаконно при-
строявани и надгражда-
ни, за да се превърнат 
в хотели, и са загубили 
голяма част от чара си.

▶

▶ Културното наследство на Несебър включва над 20 старинни църкви. Част от                              тях са превърнати в галерии за художествено 
изкуство                                                                                       СНимка БОБи ТОшЕВ
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Скандалният ком-
плекс, който „изяде” 
вятърна мелница, е 
във фалит и се про-
дава

През 2007 г. България из-
веднъж „открива”, че на 
мястото на старата вятър-
на мелница в началото на 
стария град Несебър има 
хотел. Той принадлежи на 
бившия общински съвет-
ник Здравко Маждраков, а 
между крилата на построй-
ката е вградена старата мел-
ница, която е архитектур-
но-строителен паметник. 
Три години по-късно ком- 
плексът се продава, защото 
Маждраков не можел да си 
обслужва кредита. За това 
ли беше унищожен памет-
ник на културата?

Подари ми защитен 
обект 
Как точно Маждраков е ста-
нал собственик на земя със 
защитен обект на нея, не е 
съвсем ясно. Общински съ-
ветници от старата админи-
страция на града тогава при-
знаха, че са били подведени 
да гласуват за безвъзмездно 
преотстъпване на земи на 
това място с обяснението, 
че там ще се строи църква. 
Е, църква няма, но има хо-
телски комплекс с хотел и 
ресторант. 

Съгласно законодател-
ството всяко строителство 

За един хотел повече

Сделката между  
банкерката Петя 
Славова и община 
Несебър стигна до 
прокуратурата

Истинска война бушува 
между община Несебър и 
бизнес дамата Петя Сла-
вова от доста време, но 
в момента е достигнала 
критична фаза. Причината 
за войната са 23 дка земя в 
стария град Несебър,  кои-
то банкерката е придобила 
по времето на „избягалия” 
кмет на общината Нико-
лай Трифонов. Върховната 
касационна прокуратура е 
образувала досъдебно про-
изводство за разследване на 
това как е била сключена 
сделката. 

Труден избор: Делфинариум 
или град музей? 

Кон за кокошка
Плановете на банкерката 
включваха на това място да 
се изгради делфинариум. 
След реакция на Института 
за опазването на паметни-
ците на културата и много 
граждани от ЮНЕСКО за-
плашиха, че ако се посегне 
върху земята, Несебър ще 
изгуби статута си на град 
музей. Така местната упра-
ва бе поставена пред истин-
ски проблем - ако се строи 
на земята, курортният град 
ще изгуби статута си, ако 
пък развали сделката със 
Славова, ще бъде осъдена 
за нарушение по договора. 

Компромис
Спорната сделка бе обявена 
за разваляне от общинския 
съвет в морския град още 

през 2007 г. „Феста Хол-
динг” обаче обжалва тези 
опити в съда и спечели 
делото на всички инстан-
ции. За да запази терена 
на полуострова от застро-
яване, кметът на Несебър  
опита да избегне неприят-
ната ситуация с извънсъ-
дебни преговори и пред-
ложи замяна на 23 дка в 
Стария град срещу терен 
от 11 дка в новия Несебър, 
близо до хотел „Феста Па-
норама”, също собственост 
на банкерката. 

Славова обаче преди бро-
ени дни обяви, че се отказва 
от досегашните прегово-
ри за извънсъдебно спора-
зумение и иска незабавно 
финализиране на договора 
за продажба, сключен през 
2005 г. Тя е дала 14-дневен 

тук изисква пълно ар- 
хеологическо проучване на 
мястото и съгласуване на 
проектите за строителство 
с Националния институт за 
опазване паметниците на 
културата (НИПК). Такава 
оценка за мелницата не е 
извършена. 

Няма защитена мел-
ница, няма проблем 
Вместо да бъде санкцио-
ниран собственикът обаче, 
комисията към държавната 
институция, оглавявана то-
гава от сегашния минис-
тър без портфейл проф. 
Божидар Димитров, реши 

проблема простичко, като 
отписа вятърната мелница 
от регистъра със защитени 
обекти. „Мелницата е вгра-
дена в обема на хотелския 
комплекс, поради което е 
необратимо компрометира-
на културно-историческата 
стойност на паметника”, пи-
ше в решението.

Така комисията, от една 
страна, призна, че строежът 
е в нарушение, а от дру- 
га - де факто го узакони, пре-
махвайки статута на „ком-
прометираната” мелница. 

Вятърната мелница е един 
от трите запазени образеца в 
града. Специалисти твърдят, 

че те са много важни, тъй 
като са в отлично състояние. 
Тя попада в така наречената 
охранителна зона на резер-
ват „Старинен Несебър” и е 
паметник с местно, а не с на-
ционално значение, защото 
може би е малко по-отдале-
чена от старата част на града. 
В миналото е била приемна 
за гостите на комунистиче-
ските лидери, а по-късно и 
ресторант-атракция.

Според специалисти реал-
но целостта на мелницата не 
е нарушена и тя може да се 
възстанови като обект. Кой 
обаче би купил хотел, за да 
го разруши? 

ултимативен срок на кмета 
Николай Димитров, след 
което ще съди общината. 
„Феста” иска и около 3 млн. 
лв. за пропуснати ползи и 
лихви поради забавянето 
да влезе във владение на 
имота.

 
На прокурор
След извънредна сесия на 
общинския съвет в Несе-
бър общинарите са решили 
да сезират прокуратура-
та. ВКП е образувала до-
съдебно производство за 
разследване на това как е 
била сключена сделката 
по продажбата на 20 дка 
общинска земя в стария 
Несебър в полза на „Фе-
ста Холдинг” АД. Как ще 
приключи всичко, тепърва 
ще видим. 

▶ В момента Организа-
цията на Обединените 
нации за образование, 
наука и култура към ООН 
(ЮНЕСКО) се предсе-
дателства от Ирина 
Бокова. Българката 
обаче едва ли ще може 
да помогне на Несебър, 
ако инвестиционният 
проект за делфинариума 
се изпълни в старинната 
част на морския град или 
ако продължават неза-
конните пристроявания 
на къщите, които все 
повече губят автентич-
ния си облик

▶ Културното наследство на Несебър включва над 20 старинни църкви. Част от                              тях са превърнати в галерии за художествено 
изкуство                                                                                       Снимка БоБи Тошев

▶ Многобройните сергии и алейната търговия са 
един от проблемите на морския град    Снимка БоБи Тошев

▶ Старинната вятърна мелница на Несебър е вградена в хотела на бившия  
общински съветник от града Здравко Маждраков                    Снимка вихър ЛаСков



Русе остава речната 
врата за инвестиции
И в Русе имаше иконо-
мически бум в добрите 
години, но той не беше 
толкова рязък. Затова и 
сега падането от високо 
толкова не боли. Около 
това мнение се обедини-
ха предприемачи, с които 
разговаряхме. Според тях 
нещата в речната порта на 
България са се случвали 
по-бавно и с по-равномер-
ни стъпки, може би защото 
от векове градът и хората, 
които живеят в него, ви-
наги са били по-консер-
вативни. Да, има срив в 
строителството, в тежката 
индустрия, в транспорта и 
логистиката, в шивашката 
промишленост.

Работещите
Но големите и емблема-
тични фирми за града ка-
то „Оргахим”, „Мегахим”, 
„Приста ойл”, „Екон”, „Ду-
нав турс”, „Винпром Русе”, 
„Пристанищен комплекс 

Русе”, корабостроителни-
цата, ”Марисан&Колев”, 
„Топ мен” продължават 
да работят, а техните 
собственици да правят 
инвестиции. „Индустриал-
ният парк остава привле-
кателен за чужди инвес-
титори, тъй като довеж-
дащата инфраструктура 
е изградена с държавни 
средства”, казва Милен 
Добрев, изп. директор на 
Русенската търговско-ин-
дустриална камара.

Клъстърът
„Френската компания 
за автомобилни части 
„Монтюпе” и испанският 
производител на плочки 
и керамика „Керос” са 
вложили тук между 50 
и 60 млн. EUR”, обясня-
ва областният управител 
Пламен Стоилов. „Като 
прибавим и германска-
та „ВИТТЕ Аутомотив”, в 
парка се оформи нещо ка-

то клъстър от компании, 
които работят за автомо-
билната промишленост 
на Европа”, пояснява Ми-
лен Добрев. И допълва, 
че макар да е криза, в 
момента се търсят нови 
площи, за да бъде разши-
рен индустриалният парк. 
С огромните си складови 
и търговски площи той е 
идеален за база на фирми 
по пътя на тяхната екс-
панзия към Средиземно-
морието, Близкия изток 
и Русия. 

Важен кръстопът
„Наличието на четири 
вида транспорт - воден, 
въздушен, сухопътен и 
железопътен, ще направи 
Русе атрактивен иконо-
мически център, вписан 
в Европейските центрове 
по логистика”, смята и 
кметът на града Божидар 
Йотов.

Димитър Дженев

Емблематични фирми за града издържаха на кризата
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По-високият ДДС 
направи съседите 
ни клиенти на Русе  

„Кауфланд” и „Метро” в 
Русе са пълни с румънци. 
И то не само в събота 
и неделя, а през цялата 
седмица. Областният уп-
равител Пламен Стоилов 
е изчислил, че оборотите, 
които те правят само на 
двете хранителни вериги, 
са около 220-250 000 лв. 
на седмица. Рязкото вди-
гане на ДДС на 24% тлас-
на северните ни съседи 
към магазините на Русе. 

На шопинг
Бизнесът в града гледа на 
румънците като на важно 
финансово перо. Очаква 
се шопингът на нашите 
съседи да не се ограничи 
само в сферата на храните. 
Собствениците на молове 
също се надяват, когато 
комплексите бъдат завър-
шени, те да бъдат напъл-
нени с румънски клиенти.

По хотелите
Румънците обичат да 

празнуват по Коледа и 
Нова година в Русе. В 
това ни уверява мени-
джърката на бизнес хотел 
в града. При тях отсядали 
и доста предприемачи 
от северната ни съседка, 
когато са тук по бизнес 
или минават транзит през 
Русе. Напоследък заради 
кризата и в Румъния те 
понамалели, но се очаква 
ново раздвижване в края 
на тази година. Порази-
телен е и фактът, че в 
Русе има към 40 хотела, а 
в момента се строят още 
няколко.

Логистиката
Индустриалният парк е 
удобен за логистични бази 
на румънски фирми. Забе-
лязва се пререгистриране 
на компании от Румъния в 
Русе. То е продиктувано 
от по-добрите данъчни 
условия в България. На 
румънски превозвачи раз-
чита и Валентин Петров, 
собственик на „Рубикон 
шипинг”, който е изгра-
дил сервиз на МАН и се 
надява скоро да пререже 
лентата.
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Държавата да 
помага, а не да 
пречи на бизнеса

„Винарството не може да 
донесе големи пари като 
енергетиката, но създава 
страшно много работни 
места. Освен това носи 
валута на държавата и 
с нищо не я ангажира 
финансово, тъй като сек-
торът е изцяло частен.” 
В тези думи на Наталия 
Къснеделчева, управи-
тел на „Винпром Русе”, 
не е лошо да се вслушат 
управляващите. С просло-
вутата Наредба № 3 за 
тотален контрол в избите 
и монтиране на измерва-
телни уреди и на чучура 
на бъчвата те подложиха 
бранша на огромен на-
тиск и го хвърлиха в „зо-
ната на здрача”. „Не сме 
против контрола, но той 
трябва да бъде ефекти-
вен и правилно насочен. 
Властта да отиде на поле-
то, при изкупуването на 
реколтата и да проследи 
къде отива това грозде. 
После да влезе в търгов-
ската мрежа и да види, 
че ракията за „домашна 
консумация” се предлага 
на цени, които са 25-30% 
от нашите, на легалните 

производители”, отбеляз-
ва Къснеделчева.

Парадоксът
И докато някои правят 
пачки от нелоялна кон-
куренция, а контролните 
органи си затварят очите, 
винарите събират оферти 
за прословутите измер-
вателни уреди. Парадо-
ксът е, че и най-доброто 
предложение да изберат, 
пак ще трябва да извадят 
минимум по 150 000 EUR. 
А дали софтуерът, който 
трябва да ги свърже с 
митниците, ще прорабо-
ти - това и Ванга, ако 
беше жива, не би могла 
да каже. Най-вероятно 
връзката няма да срабо-
ти, пророкуват от бранша. 
Но така или иначе ще 
извадят пари и за този 
софтуер. „С тези пари мо-
га да купя грозде, да про-
изведа вино и да създам 
още работни места”, казва 
шефката на "Винпром Ру-
се". Тя има своя теза за 
кризата. Казва, че винар-
ският бранш може да се 
измъкне от нея сам, като 
барон Мюнхаузен, стига 
да го оставят на спокой-
ствие да работи. И да не 
се гледа на легалните 
винопроизводители като 
на престъпници.

Дестинация „Шиене”
Интересна теза за кризата 
има и Мартин Йорданов, 
мениджър на марката 
Richmart. Той я сравнява 
с магистрала, на която 
има голямо задръстване. 
Всички са спрели, заста-
нали в една редица, един 
зад друг и... чакат. „И ако 
в този момент ти наме-
риш някакъв друг път, 
можеш да изпревариш 
всички коли и да не ви-
сиш повече на опашка-
та”, казва собственикът 
на „Топ Мен”. За бранша 
конфекция той вижда то-
зи път като национална 
политика, която да поз-
воли на всички фирми 
да погледнат на Запад, 
където са истинските па-
зари. „За да организирам 
международния моден 
конгрес в Русе, през фев-
руари и март навъртях 
22 хил. км и обиколих 25 
панаира в Европа. 90% от 
хората, с които говорих, 
не бяха чували за Бълга-
рия”, разказва Йорданов. 
„Трябва да рекламираме 
страната си като дестина-
ция „Шиене”, така както 
го правим за Черномори-
ето. Държавата трябва 
да подкрепя национални 
щандове на международ-
ни изложения”, убеден е 

Фирмите като барон Мюнхаузен

▶ Наталия Къснеделчева, управител на „Винпром Русе”

той. И дава пример с мод-
ното изложение в Москва, 
където от 7 палати 3 са на 
Италия. А ние участваме 

с 1-2 щанда. „Затова те 
продават в 100 държави, 
а ние на една-две улици”, 
прави тъжна констатация 

собственикът на една от 
най-известните мъжки 
модни марки у нас.

Димитър Дженев
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▶ Господин Йотов, кои 
бизнеси в Русе и ре-
гиона пострадаха от 
кризата?

- Икономическата криза 
сви чувствително про-
дажбите на русенските 
производители. Печалба-
та на “Приста ойл”, едно 
от големите предприятия 
в областта на химическа-
та и нефтопреработва-
телната промишленост, 
е паднала над 10 пъти. 
Затворените за ремонт 
мощности на “Лукойл 
Нефтохим” донесоха 
проблеми на “Оргахим” 
АД Русе. Най-големият 
български производител 
на водоразтворими бои 
и мазилки за вътрешно и 
външно измазване отче-
те спад на продажбите 
от 17.5% за първото три-
месечие на 2010 г. Пе-
чалбата на “Параходство 
БРП” се сви с  67% спря-
мо предходната година. 
Сериозни затруднения 
изпитват малките и сред-
ните предприятия, а те са 

Кризата сви продажбите 
на русенските производители

гръбнакът на всяка ико-
номика. Някои от фирми-
те само вегетират, като 
са свили производството 
си до минимални обеми. 
Други последствия от 
икономическата криза са 
намалелите обороти на 
компаниите и голямото 
забавяне на дължимите 
плащания между тях. На-
блюдава се замразяване 
на размера на трудовите 
възнаграждения, съкра-
щаване на персонала и 
преминаване на нама-
лено работно време или 
излизане в принудителен 
отпуск.

▶ Какво е нивото на 
безработицата?

- В края на май 2010 
г. за община Русе то е 
7.11%, при 9.61% за об-
ласт Русе и 9.53% за 
страната. Основните 
причини за безработи-
цата са оптимизирането 
на структурите на фир-
мите, намаляването на 
обема на производство и 

свиването на дейността. 
Съкращения от началото 
на 2010 г. има в “Топло-
фикация-Русе” АД - 41%, 
“ТРИ КО” ООД - 33.2%, 
“Пристанищен комплекс-
Русе” ЕАД - 11.4%, и “Ор-
гахим” АД - 4.13%.

▶ Как Русе реагира на 
кризата?

- Независимо от въз-
действието на икономи-
ческата криза в Русе се 
реализираха значителен 
обем от дейности, финан-
сирани от европейските 
фондове, републикан-
ския бюджет, бюджета 
на общината, а също така 
от бизнеса и от донори. 
Заводът на френската 
фирма “Монтюпе” пу-
ска в експлоатация нови 
производствени линии за 
части на лек автомобил 
“Ауди”. Започна строи-
телството на логисти-
чен център в местността 
“Слатина” край Русе, ка-
то инвестицията там ще 
достигне 12.6 млн. EUR. 

Мащабни инвестиционни 
проекти се реализират за 
изграждане на търговски 
и спортно-развлекател-
ни обекти като “Grand 
plaza”, Дунав мол, Мега-
мол до МБАЛ и Мол Русе, 
който трябва да бъде 
завършен в края на 2010 
г. Единствено строежът 
на Мол “Галерия” е спрян 
за неизвестно време.

За подобряване на жиз-
нената среда от особена 
важност е подмяната на 
остарялата водопроводна 
мрежа и изграждането на 
канализационни мрежи в 
съставните населени мес-
та на общината. В процес 
на реализация е най-зна-
чимият за нас “Интегри-
ран воден проект за град 
Русе” по програма ИСПА 
на стойност 58 млн. EUR. 
С благоустрояването на 
града и изграждането на 
добра инфраструктура се 
надяваме да привлечем 
местни и чужди инвес-
титори.

Димитър Дженев Божидар Йотов, кмет на Русе▶

Най-трудно е на малките и средните предприятия

Силен коз е, че 
има четири вида 
транспорт 

“Наличието на четири 
вида транспорт - воден, 
въздушен, сухопътен и 
железопътен, ще на-
прави Русе атрактивен 
икономически център, 
вписан в Европейските 
центрове по логистика”, 
прогнозира Божидар Йо-
тов. Според него сво-
бодната безмитна зона 
на територия от близо 
1800 дка, от които 30 
дка складови и търговски 
помещения, е сериозно 

Градът е важен 
логистичен център

И транспортът 
здраво пострада

 Река Дунав осигурява най-евтиния транспорт. В "Пристанищен комплекс Русе" 
може да акустират и морски кораби  СНИМКА АВТОРъТ

▶
 Валентин Петров, собственик на „Рубикон шипинг”▶

преимущество за при-
вличане на чужди инвес-
титори. Голям плюс е и 
изградената инфраструк-
тура с достъп до всички 
видове транспорт, както 
и единственото засега 
мостово съоръжение над 
река Дунав. Всичко то-
ва дава възможност за 
ползване на евтин воден 
транспорт.

Пристан и за  
морски кораби
“Поддръжката и модер-
низирането на “Приста-
нищния комплекс” играе 
важна роля за развити-
ето на Русе и региона”, 

смята Йотов. Комплексът 
е един от най-големи-
те по долното течение 
на Дунав и е последно 
пристанище, до което 
може да достигат мор-
ски кораби. То разпола-
га с ро-ро терминали и 
фериботен комплекс за 
превоз на автомобили по 
линиите Русе - Гюргево 
и Русе - Рейн. “Модер-
низацията на “Приста-
нищен комплекс Русе” 
ще се осъществи чрез 
бъдещото му отдаване 
на концесия, след като 
вече ние сме собстве-
ници”, отбелязва кметът 
на града.

За 1-2 поръчки в 
Русе се борят 10 
фирми

„Спре ли една икономика 
да работи, това първо 
се усеща в транспорта”, 
казва Валентин Петров, 
собственик на „Рубикон 
шипинг”. Компанията се 
занимава със спедиция и 
транспорт. В момента се 
е специализирала изцяло 
в превози на извънга-
баритни товари. Според 
Петров спирането на 
„Кремиковци” и огромни-
ят спад в производствата 
на други големи мета-
лургични предприятия е 
нанесло убийствен удар 
на транспорта.

Обратът
„Когато тежката индус-
трия работеше, транс-
портните фирми се раз-
виваха, обновяваха своя 
автопарк. Те купуваха 
повече камиони, защото 
търсенето на този вид 
услуга беше голямо”, раз-
казва предприемачът. Се-
га нещата коренно са се 
променили. „В момента 
търсенето е 10 пъти по-
голямо от предлагането, 
защото за 1-2 поръчки в 
Русе се борят 10 фирми”, 
разкрива новата ситуа-
ция Валентин Петров. За 
капак спира и строител-
ството в Румъния, което 
също било „добра хра-
нилка” за транспортния 
бизнес.

Под пояса
„Втората болка на транс-
порта е, че фирмите полз-
ват превозвача като кре-
дитор, тъй като на транс-
порта се плаща последно”, 
навлиза още по-навътре 
в проблемите русенският 
предприемач. А третият 
бич, породен от кризата, 
е, че доста компании са 
минали в сивия сектор и 
зловещо подбиват цените 
на легалните превозвачи. 

Верижен срив
Транспортът и логисти-
ката, които през послед-
ните 5-10 години имаха 
много сериозни темпове 
на развитие в Русе, също 
пострадаха значително 
от кризата. „Няма как да 
е другояче, тъй като това 
е сектор, изцяло зависим 
от икономиката”, комен-
тира Милен Добрев, из-
пълнителен директор на 
Русенската търговско-ин-
дустриална камара. „Сри-
вът в производството до-
веде и до свиване на този 
вид услуги. И това важи 
както за речния, така и за 
сухопътния транспорт”, 
допълва Добрев. Но все 
пак той смята, че рано 
или късно този бизнес 
неминуемо ще се съвзе-
ме. Най-малкото защото 
в Русе е единственият 
засега мост над Дунав. 
И защото това е вход-
на врата на Европа към 
България.

Димитър Дженев 
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Строителството е 
най-тежко поразено 
от кризата

От Мека на моловете в 
кризата Русе се превърна 
в Мека на замразените 
търговски комплекси. А 
трябваше да бъдат се-
дем? Единият е построен, 
но една банка в момента 
се чуди на кого да го 
продаде. „Само Мол Русе 
на израелските инвес-
титори върви добре и в 
най-скоро време очаквам 
да прережат лентата”, 
коментира Пламен Стои-
лов, областен управител 
на Русе. И допълва, че 
строителството е поне-
сло най-тежки щети в 
кризата. „На практика 
тя го замрази. То спря, 
а покрай него и всички 
съпътстващи дейности”, 
отбелязва Стоилов. Спо-
ред областния управител 
проблеми имат и тради-
ционните за Русе мета-
лургия, машиностроене, 
металообработване и хи-
мическа промишленост. 
Те пострадали заради 
трудната икономическа 
ситуация, високите цени 
на енергоносителите и 
забавеното възстановя-
ване на ДДС.

И малки, и големи
„Тежко бяха ударени и 
предприятията от хра-
нително-вкусовата про-
мишленост. Повечето 
от тях са от малък и 
среден тип и забавени-
те плащания разстроиха 
нормалната им работа. 
В шивашката промиш-
леност само силните 
фирми запазиха своите 
клиенти и поръчки. По-
малките не издържаха 
и някои от тях затвори-
ха”, допълва щрихите 
на бизнес картинката 
Стоилов. Кризата взе и 
голяма жертва. Една от 
най-мощните и стабилни 
фирми в металургията е 
в процедура на фалит, а 
700 души са на прага на 
улицата. А само допреди 
година „Прециз интер 
холдинг”, производите-
лят на стоманени тръби 
и профили с фина елек-
трическа спойка, беше 
сочен като еталон за 
работа в Европа.

Свежи пари
Има ли все пак светлина 
в тунела? „Има, и тя е в 
привличането на свежи 
пари от външни инвести-
тори и от европейските 
фондове”, смята Пламен 
Стоилов. Той очаква да 

Меката на замразените молове

се реализират няколко 
крупни проекта, като 
единият от тях е бето-
нирането на коритото 
на река Русенски Лом. 
По него трябва да постъ-
пят 38 млн. EUR, които 
са гарантирани от дър-
жавата пред германска 

банка. Вторият проект е 
по Оперативна програма 
„Регионално развитие” 
и е от порядъка на 5-6 
млн. EUR. „И в двата слу-
чая тези пари ще са свеж 
дъх за бизнеса в града”, 
казва губернаторът на 
Русе.

Инвеститорът
„В момента имаме стра-
тегически инвеститор, 
който иска да построи 
фабрика за 50-60 млн. 
лв.”, открехва вратата на 
„кухнята” Пламен Стои-
лов. „Намерили сме му 
терен, имаме проблеми 

с една процедура, която 
трябва да финализираме 
много бързо”, допълва 
областният управител. 
Защото се опасява, че 
докато продадат терена 
на инвеститора, той може 
вече да се е отказал.

димитър дженев

▶ Има светлина в тунела и 
тя е в привличането на све-
жи пари от външни инвес-
титори и от европейските 
фондове, смята областният 
управител Пламен Стоилов

38 
▶ млн. EUR, които са 
гарантирани от държава-
та пред германска банка, 
ще бъдат инвестирани в 
коритото на река Русен-
ски Лом
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Стотици хиляди 
биха инвестирали 
в акции при изгод-
ни условия

▶ Господин Вичев, 
бихте ли представи-
ли кратка визитка 
на “Атоменергомон-
таж”?

- “Атоменергомонтаж” 
ООД е дъщерно друже-
ство на “Евро Старс”ООД 
и е регистрирано през 
2005 г. в Русе. Основна-
та му дейност е доставка 
и монтаж на оборудване 
в областта на атомната и 
конвенционалната енер-
гетика и химическата 
промишленост. Фирмата 
е генерален представи-
тел на Taprogge GmbH 
- Германия. В настоящия 
момент в “Атоменерго-
монтаж” работят около 
250 висококвалифици-
рани специалисти, мон-
тажници, елмонтажници 
и заварчици.

▶ Кои са големите 
обекти, изградени от 
вашата компания?

- “Атоменергомон-
таж” е работила по ре-
конструкцията на АЕЦ 
“Козлодуй”, ТЕЦ Варна, 
ТЕЦ “Марица-изток 2”, 
ТЕЦ “Марица-изток 3”, 
“Свилоцел” в Свищов и 

изграждането на хидро-
чистката на дизелово го-
риво и бензин в “Лукойл 
Нефтохим Бургас” АД.

▶ Какви проекти в 
момента изпълня-
ва “Атоменергомон-
таж”?

- През май 2010 г. “Ато-
менергомонтаж” въведе 
в експлоатация обекта в 
“Лукойл Нефтохим Бур-
гас”, участва в ремонта 
на блок 5 в АЕЦ “Коз-
лодуй” и блок 6 на ТЕЦ 
“Марица-изток 2”. Под-
готвяме се за монтаж 
на система “Taprogge” 
на блок 4 в ТЕЦ “Мари-
ца-изток 3”. През есента 
ни предстои участие в 
ремонта на блок 6 на 
АЕЦ “Козлодуй”. С на-
дежда очакваме пра-
вителството да вземе 
решение за изграждане 
на АЕЦ “Белене”, за ко-
ето имаме подготвени 
специалисти.

▶ Трябва ли да я има 
АЕЦ “Белене” и с как-
ви пари трябва да бъ-
де построена тя?

- Убеден съм, че Бъл-
гария има нужда от из-
граждане на нова ядрена 
мощност, а площадката 
на Белене е най-добре 
подготвена за това. Ако 
можеше да се надникне 

в “гьола”, щеше да се 
види уникалното фун-
диране на централата, 
признато от японски 
специалисти, изградени-
те бази на строителните 
и монтажните организа-
ции, бетоновият завод, 
пристанището за тежки 
товари, както и комунал-
но-битовото строител-
ство в Белене. Това дава 
възможност активното 
строителство да започне 
в кратки срокове - след 
положителното решение 
от страна на правител-
ството.

Няколко думи за фи-
нансирането на обекта, 
защото с този въпрос се 
спекулира политически. 
Мисля, че България има 
100% потенциал да фи-
нансира изграждането 
на АЕЦ “Белене”. Не с 
бюджетни средства, раз-
бира се, а с акционерно 
участие на българския 
бизнес. Депозитният 
капитал в банките над-
хвърля 7 млрд. EUR. Ако 
на тези стотици хиля-
ди инвеститори се даде 
възможност да инвести-
рат в акции при изгодни 
условия, те биха го на-
правили. Поради липса 
на такава възможност 
се инвестира в скъпи 
лимузини, яхти, самоле-
ти и празни хотели по 

Черноморието.
Друга възможност е 

НЕК да продаде произ-
ведената електроенер-
гия на АЕЦ “Белене” за 
следващите 15 години 
по фиксирани цени на 
български и чужди по-
требители. По този на-
чин ще се осигурят сред-
ства за строителството 
и българската НЕК ще 
запази дяловото участие 
на България.

Трета възможност 
- НЕК да получи заем 
срещу бъдещи реализа-
ции на електроенергия 
от АЕЦ “Белене”. Без 
значение е дали тези 
средства ще имат про-
изход от американска, 
европейска или азиатска 
банка. Важното в случая 
е да се запази участието 
на България в проек-
та. Съществуват и други 
възможности за финан-
сиране, които може да 
станат реални едва кога-
то се премине от фазата 
на политиканстване към 
фаза на реализация на 
АЕЦ “Белене”.

▶ Как виждате бъде-
щето на българската 
енергетика?

- Мисля, че енергети-
ката на България без 
нова ядрена мощност ще 
се маргинализира и ще 

Българският бизнес може 
да финансира АЕЦ “Белене”

▶ Емил Вичев, директор на “Атоменергомонтаж”

загуби мястото, което 
заема в момента на Бал-
каните и в Югоизточна 
Европа. Ще ни изместят 
и Турция, и Румъния, 
които имат амбиции в 
тази посока.

В заключение - един 
интересен факт. Според 
водещите автомобил-
ни компании, които са 
разработили проекти за 
електроавтомобили, за 

да се внедрят те масово, 
само за Европа са нужни 
57 хил.  МЕГАВАТА нови 
мощности за производ-
ство на електроенергия, 
т.е. пазарът на елек-
троенергия в Европа за 
следващите 30-40 го-
дини е осигурен, стига 
да има предлагане. С 
нерешителната си поли-
тика България проигра-
ва шансовете си.

Градът и регионът
са европейски кръстопът

Анкета
С какво Русе и регионът са привлекателни за инвестиции?

Божидар Йотов, 
кмет на Русе

Русе и регионът имат ключови предимства 
за чужди и български инвеститори. Градът 
е важен европейски и републикански 
транспортен кръстопът.  Той е пресечна 
точка на европейските транспортни 
коридори № 7 и № 9, които осигуряват 
връзка на районите на Балтийско и 
Северно море с тези на Средиземно и 
Черно море. Тук е единственият засега 
мост над река Дунав. Има Свободна 
безмитна зона, която е привлекателна за 
инвеститорите със своите 30 дка складови 
и търговски помещения.

Да се рекламира
дестинацията “Шиене”

Мартин Йорданов, 
мениджър на Richmart

Инвестициите са важни, но по-важни са 
пазарите. Българските фирми за 
конфекция имат голям потенциал. Те са 
по-атрактивни и от китайските. Но нас на 
Запад, където са истинските пазари, не ни 
познават. Трябва да има национална 
политика и национални щандове. Така 
както в чужбина се рекламира 
Черноморието, така трябва да се говори и 
за дестинацията “Шиене” в България. В 
този бранш наши фирми са по-модерно 
оборудвани от италианските. Но на 
изложението в Москва от 7 палати 3 са на 
Италия. А ние имаме 1-2 щанда.

Има атрактивни обекти
на концесия

Пламен Стоилов, 
областен управител на Русе

В Русе има атрактивни обекти, които са 
залегнали в програмата на правителството. 
Имам предвид решението на кабинета за 
стартирането на концесията за летище 
Щръклево, както и на концесията за 
отдаване на части от Пристанище Русе. 
Имаме уникално пристанище, с огромни 
складови площи и ферибот. В пъти се е 
увеличил пътникопотокът по Дунав мост от 
Румъния към Русе. Оборотите, които 
съседите ни правят само в хранителните 
вериги, са от порядъка на 220-250 000 лв. 
на седмица.

В Русе има потенциал
за реинвестиции

Катя Стоянова,
изп. директор на „Дунав турс”

Съчетанието на подходяща инфраструктура 
и  комбиниран транспорт е предимство на 
Русенска област. Областта ни е богата на 
природни феномени, културно-исторически 
и архитектурни паметници със световно и 
национално значение. Всички те,  съчетани 
с „невидимите ценности” (местен фолклор, 
кухня, вина, занаятчийски производства), 
формират капитал, който следва да се 
третира не само като наследство, опазвано 
и поддържано според бюджетните 
възможности, но и като икономически 
ресурс, който носи потенциал за 
реинвестиции.
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Зелено настояще

Карахме бъдещето. Авто-
мобилът, за който ще ви 
разкажем, няма да бъде 
в продажба преди 2012 г. 
Произведените в момента 
1000 броя се движат с екс-
периментална цел в няколко 
европейски държави, като 
собствениците им могат да 
ги имат на лизинг срещу 
700 EUR месечно. Тези до-
броволци проверяват вместо 
нас дали електроавтомоби-
лите са наистина пригодени 
за ежедневието и какви осо-
бености има карането на ток 
всеки ден.

Развитие
Електрическите автомобили 
са една от най-горещите ав-
томобилни теми. След шо-
ковото развитие на цената 
на петрола преди две години 
всички производители, не и 
без подкрепата на държавна-
та администрация, ускориха 

развитието на своите проек-
ти за мобилност без произ-
водство на изгорели газове. 
До няколко години ще сме 
свидетели на около дузина 
нови модели, задвижвани 
само от електрически двига-
тели, които ще бъдат приго-
дени за употреба в града, ще 
осигуряват пробег около 200 
километра с едно зареждане 
на батериите и ще осигуря-
ват комфорт на поне двама 
пътници. Дългосрочната цел 
е до 2020 г. електрическите 
МПС да бъдат между 10 и 
15% от целия трафик.

Задвижване
Електрическият smart е ак-
тивен проект от миналата 
година. Той е задвижван от 
електромотор с мощност от 
41 киловата (около 55 к.с.), 
който черпи енергията си 
от литиево-йонна батерия, 
разработена от Tesla. Името 

Tesla трябва да ви говори 
нещо, тъй като те са пионе-
рите в областта на е-колите 
от ново поколение с техния 
Telsa Roadster. Теоретично 
един заряд на акумулатора 
трябва да осигури 135 ки-
лометра пробег. Решаваме 
да опитаме възможностите 
на малкия автомобил.

Smart electric drive е ка-
тегорично градска кола. И 
това е така не само заради 
зависимостта от презареж-
дане след каране на пълна 
тяга, а и заради конструк-
тивните особености на мал-
кия автомобил. С място за 
двама души и багаж тази 
кола е напълно достатъчна 
за ежедневното ви прид-
вижване от вкъщи до офиса 
или до близкия ресторант 
за среща с приятели. Окач-
ването е особено стегнато, 
което върху неравни улици 
(като софийските) вероятно 

ще ви разтресе.

трансмисия
Електромобилът потегля на-
пълно безшумно. Трансми-
сията е безстепенна авто-
матична. Натискате педала 
на газта и в купето се чува 
лекото свистене на елек-
тромотора - почти като в 
тролей. Противно на очаква-
нията е-смартът не е бавен. 
Той ускорява до 60 км/ч за 
6.5 секунди, което в градски 
условия означава, че ще спе-
челите почти всички дуели 
за потегляне на светофар. 
Максималните 100 км/ч не 
са препоръчителни, тъй ка-
то тогава автомобилът ще 
се движи на пълна тяга и ще 
употребява по-бързо заряда 
на акумулатора.

Ако не знаете, че зад гър-
ба ви е разположен елек-
тромотор, няма да намерите 
никаква разлика с конвен-

ционалния smart. Може 
би все пак ще ви направят 
впечатление разположени-
те в централната конзола 
измервателни уреди за със-
тоянието на батерията и тя-
гата. Консумацията на елек-
тричество в купето зависи 
изцяло от нуждите ви. Ако 
например желаете да ви е 
прохладно и включите кли-
матика (да, има такъв), не се 
изненадвайте, че стрелката 
на батерията се движи мал-
ко по-бързо. Същото важи 
и за радиото, а влиянието 
на електропрозорците би 
следвало да е незначително. 
Придвижването в е-smart 
може да продължи при нор-
мална употреба (климатик, 
често спиране, радио, малко 
повече газ) около 100 км 
преди презареждане. Малко 
по-малко от дадената стой-
ност според производителя, 
но пък напълно достатъчно 

за безгрижно използване в 
ежедневието.

Проблеми
Пред масовото производ-
ство на smart стоят все още 
два фундаментални про-
блема. Единият е гъстотата 
и осигуряването на елек-
трически колонки, от които 
автомобилът да бъде зареж-
дан. Важно е също електри-
чеството да е произведено 
чрез възобновяема енергия, 
за да бъде всичко тихо и еко. 
Вторият проблем е цената. 
Заради все още новата тех-
нология и особено заради 
батериите smart electric drive 
теоретично би струвал 22 
хил. EUR. Цена, при която 
само най-зелените мили-
онери биха си позволили 
лукса да жужат наляво-на-
дясно в екоколичка. Но, от 
друга страна, това е само 
началото. 

Е-колонки
Най-важната предпоставка 
за разпространението на 
електроавтомобилите ще бъде 
наличието на удобни зареж-
дащи установки в градовете. 
Проектите в западноевропей-
ските столици са в особено 
напреднал стадий. В  Гер-
мания се очаква едно пълно 
зареждане да струва около 3 
EUR. Не е зле

Показатели
Най-важната информа-
ция в купето на електри-
ческия smart се изписва 
в средата на арматурното 
табло. По принцип не 
е добра идея да  карате 
smart-a си до края на въз-
можностите на батери-
ята му. За щастие имате 
поне 100 км до подобна 
дилема

Smart electric drive засега е само прототип, 
но е напълно пригоден за ежедневието

Двигател електрически мотор с
литиево-йонна батерия
Мощност 56 к.с./41 кВ
Въртящ момент 120 Nm
Трансмисия безстепенна автоматична
Тегло  730 кг
Ускорение 0-60 км/ч: 6.5 сек
Максимална скорост 100 км/ч
Максимален пробег с едно зареждане 135 км

Smart electric drive
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Амбициозен проект дигитализира 
културно-историческото 
наследство на България

Мишката с книжката

Ако се вярва на в. „Стършел”, образованието и футболът ни не са се променили 
много от 1948 г. насам. Според позитивната сатира на изданието ето нормалната 
реплика на изпитващите преподаватели тогава: „Ех, младоци, както сте я подкара-
ли, хептен като „Славия”, я влезете в тройката, я не влезете!” 60 години по-късно 
„Левски” и ЦСКА все още окупират челната двойка, а образованието е повече от 
масовизирано. Това и още много други свидетелства за културната приемственост 
в България вече имат своята обществена онлайн платформа - SUDigital (www.lib.
sudigital.org).

Проектът
SUDigital е дигитална библиотека, разработена от над 30 изследователи в сферата 
на хуманитарните науки от Софийския университет „Св. Климент Охридски”. 
Тригодишният проект със срок на приключване 2012 г. се финансира от национа-
лен фонд „Научни изследвания” на Министерството на образованието, младежта 
и спорта и възлиза на обща стойност 500 хил. лв. За половин милион лева ние 
правим това, в което бизнесът и държавата инвестират десетки милиони. Това е 
възможно, тъй като хората зад SUDigital са наистина ентусиасти и се занимават 
с дигитализация под една или друга форма, сподели координаторът на електрон-
ния корпус Добромир Добрев. Досега е приключил първият етап от проекта, 
при който са усвоени половината от предоставените средства за разработването 
на софтуера, придобиването на сканираща техника и дигитализиране на голям 
обем исторически документи. В сравнение с 2000 г. днес е 3 пъти по-евтино от 
технологична гледна точка да се дигитализира печатният фонд на България от 
културно-историческо значение, допълва Добрев, затова „спестените” средства 
влагаме в контрол на качеството.

Софтуерът
Преди да се спрат на сегашния софтуер, организаторите изучават добрите прак-
тики на различни български и чуждестранни дигитални библиотеки като нацио-
налните в Сърбия, Гърция и Франция, общоевропейската Europeana, Българската 
народна библиотека, регионалната „Иван Вазов” в Пловдив и „Пенчо Славейков” 
във Варна. Искахме да използваме отворен програмен код, затова се спряхме на 
базирания на Линукс open source софтуер за документалните сървъри на ЦЕРН 
- Invenio, разказва програмистът на екипа Орлин Александров. Негово дело е и за-
щитният код на сайта. Порталът се опира на вече постигнатото в дигитализацията 
в България, тъй като целта му е да обобщи на едно място цялото конвертирано в 
електронен формат културно-историческо наследство на страната. Това е дълго-
годишен процес и за да се случи, платформата трябва да е максимално отворена. 
Затова разработихме различни нива на одобрение, с което реално предоставихме 
свободен достъп за качване на материали, коментира Александров. 

дигитална съкровищница
А резултати вече има. Дигитализирани и качени на портала са общо 500 документа 
на социална и хуманитарна тематика, или около 4000 страници. Сред тях са старо-
български ръкописи от X-XVII век, архивни документи за България от студената 
война, алманаси на Царство България от периода 1895-1918 г., географски карти 
на Балканския полуостров от XVIII-XIX век, фотографии от втората половина 
на XX век и политически карикатури от сръбския и българския печат от XIX-XX 
век. Интересното е, че въпреки скептицизма на атонските монаси към българските 
изследователи (спомнете си скандала с кражбата на оригинала на „История Сла-
вянобългарска”) екипът е успял да сканира няколко български документа и от 
Зографския манастир. Любопитното е, че Гърция финансира дигитализирането 
на целия български фонд в Атонския манастир, а това би трябвало да го прави 
българската държава, каза Добромир Добрев.

Партньори
Програмата си партнира и с други проекти, разполагащи със стотици вече скани-
рани текстове. Това е например двуезичната дигитална библиотека за старогръцки 
произведения Theseus (www.theseus.proclassics.org) и електронната двуезична 
съкровищница за латински текстове Romulus Bulgaricus (www.romulus-bg.net). 
Предстои през втория етап на програмата на SUDigital да се качат и учебни мате-
риали, дисертации и лекции на възпитаници на Софийския университет, с което 
организаторите се надяват да улеснят обучението на студентите. Достъпът до тези 
материали ще е ограничен за външни лица и ще се предоставя срещу факултетен 
номер или друга идентификация. Всъщност искахме да се вържем към електрон-
ната система на СУ, за да се олекоти целият процес, но се оказа, че тя не работи, 
споделя Добромир Добрев. Затова организаторите се надяват SUDigital да стане 
тази липсваща дигитална връзка между преподавателите и обучаващите се. 

бъдещето
А ако през 2012 г. краят на света пак се отложи и вторият етап на SUDigital фи-
нишира успешно, екипът вече има планове за бъдещото развитие на проекта. 
По примера на големи дигитални библиотеки като „Гутенберг” или (вече и) 
електронната енциклопедия „Британика” SUDigital ще издава съдържанието си 
на дисков носител, а част от качените материали ще са платени. Дотогава остава 
проблемът с авторските права за материалите след 1944 г. Тези отпреди датата вече 
са достъпни свободно на сайта. Разбира се, трябва и някой да ги чете. Надяваме 
се така да улесним не само българските изследователи, но и чуждестранните 
учени с интерес към страната ни, сподели Добрев. Дано след като привлечем 
академични чуждестранни „инвестиции”, на дигиталното хоро се хванат още 
повече ентусиасти, за да се превърне SUDigital в BGDigital. 

марина Узунова

Снимка SUDigital
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